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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد مجتمع فرهنگی ورزشی خود را شامل ) سالن سرپوشیده چند منظوره ورزشی ، 
خوابگاههای گروهی ، چمن مصنوعی ورزشی ، چمن طبیعی ورزشی ، آشپزخانه و سالن غذاخوری( 

به صورت مجتمع و یا جداگانه با اجاره یک ساله به اشخاص حقیقی یا حقوقی واگذار نماید .
شرایط متقاضیان:

- دارای شخصیت حقیقی یا حقوقی
- مهلت بازدید و دریافت اسناد مزایده و مشخصات خودروها از تاریخ 1397/05/24 لغایت 

1397/06/03
- محل ملک: قم، جاده قدیم قم - تهران بعد از ترمینال مسافربری ، جنب دانشگاه صنعتی ، 

مجتمع فرهنگی و رزشی جمعیت هلال احمراز ساعت 8 الی13 به استثناء روزهای تعطیل
- محل دریافت اسناد و تحویل مدارک: نشانی : قم، خیابان شهید لواسانی، نبش کوچه 7 جمعیت 

هلال احمر استان قم دبیرخانه جمعیت هلال احمر قم .
- مهلت قبول پیشنهادات 1397/05/24   لغایت 1397/06/03                               

- زمان بازگشایی پاکات و اعلام برنده: شنبه مورخ  04/ 06/ 1397 ساعت   10 صبح )دفتر مدیر 
عامل جمعیت هلال احمر : قم،خیابان شهید لواسانی، نبش کوچه 7 (            

- مدارک مورد نیاز جهت دریافت اسناد مزایده: 1 - تصویر کارت ملی به همراه اصل آن )اشخاص 
حقیقی( ، تصویر اساسنامه شرکت ، تصویر آخرین تغییرات و صاحبان امضاء مجاز)اشخاص 
حقوقی( 2 - اصل فیش واریزی به مبلغ 200/000 ریال به شماره حساب  1677539630  بانک 

ملت بنام جمعیت هلال احمر قم .
- به درخواست مراجعه کنندگان قبل و بعد از تاریخ های تعیین شده ترتیب اثر داده نمی شود.

- تضمین شرکت در مزایده  با مبلغ پنج درصد مبلغ پیشنهادی به صورت ضمانت نامه بانکی یا 
چک تضمین شده ویا واریز به  شماره حساب 1677539630  جمعیت هلال احمر نزد بانک ملت
- شماره تماس 37716461 یا شماره تماس های86-37708184  داخلی 146  به استثناء 

روزهای تعطیل  جهت پاسخگویی به سوالات از ساعت 7 صبح الی 9  فعال می باشد.
- در صورت انصراف برنده اول از خرید، سپرده وی به نفع فروشنده ضبط  و برنده دوم خریدار 

معرفی می گردد، در صورت امتناع نفر دوم ضمانت وی نیز ضبط می گردد.
- جمعیت هلال احمر در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.
- عقد قرارداد اجاره با برنده مزایده به مدت یکسال شمسی خواهد بود.

- در صورت نیاز جمعیت هلال احمربه ملک فوق مستاجر موظف است بر اساس ابلاغ کتبی در 
مدت یک ماه نسبت به تخلیه ملک مورد نظر و فسخ قرارداد اقدام نماید. 

-  حضورشرکت کننده یا پیشنهاد دهنده در جلسه بازگشایی پاکات بلامانع می باشد .
- هزینه کارشناسی و چاپ آگهی در 2 نوبت از برنده مزایده اخذ خواهد شد .

جمعیت هلال احمر استان قم

جمعیت هلال احمر استان قم

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول (

کشور به وحدت و انسجام ملی نیاز دارد 

مدعیان برکناری دولت؛  بازیگران نقشه دشمن 

معاون علمی و فناوری رییس جمهوری: 

بستن یک کسب و کار خیانتی بزرگ به کشور است 

یارانه مرداد ماه فردا واریز می شود 

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

بارورسازی ابرها تاثیری بر 
افزایش بارش های کشور ندارد

ایران بازنده توافق آکتائوی قزاقستان نیست

ابهام زدایی 
از یک شایعه 

عیسی کلانتری رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
با تاکید بر اینکه بارورسازی ابرها هیچ تاثیری بر افزایش 
بارش های کشور ندارد،  گفت: بارورسازی ابرها صرفا جنبه 

تبلیغاتی و روانی دارد. سازمان هواشناسی به عنوان مرجع 
این موضوع بارها اعلام کرده که تاثیر مثبتی در وضعیت 

بارشی کشور ندارد. 

در روزهای اخیر شایعه ای در شبکه های اجتماعی دست به دست می چرخد مبنی بر اینکه ایران بر سر تقسیم خزر ، به 
سبب ضعف دیپلماسی از کمترین سهم این دریاچه برخوردار و بازنده توافق آکتائوی قزاقستان معرفی شده است، در حالی 

که اصل موضوع کاملا نادرست است...

تصمیمات با مصوبه شورای عالی امنیت ملی بوده است
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نایب رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم گفت: با همکاری بخش 
خصوصی و مدیریت شهری، 2 مجموعه شهر بازی در تقاطع 72 تن و بوستان غدیر قم به بهره 
برداری می رسد.حسن طلایی افزود: با رفع مسائل حقوقی شهربازی 72 تن، یک مجموعه شهر 
بازی با امکانات کامل در همان مکان دایر می شود، همچنین با ورود یک سرمایه گذار بخش 
خصوصی، در مجموعه بوستان غدیر نیز شهربازی بزرگی ساخته خواهد شد.وی بیان کرد: 
اعضای شورای اسلامی شهر قم به دنبال گسترش فضاهای تفریحی در سطح شهر هستند و به 
همین منظور اعتبارات عمرانی مناسبی اختصاص یافته است.وی در ادامه گفت: امکان سرمایه 
گذاری بخش خصوصی در طرح های عمرانی شهر قم فراهم است و بسیاری از این طرح ها در 

آینده نزدیک به قطب های اقتصادی شهر تبدیل خواهد شد...

سرپرست اداره کل بازرسی و رسیدگی به شکایات شهرداری قم گفت: با هدف نظارت و 
رسیدگی به شکایات، با برنامه ریزی صورت گرفته هر هفته در یکی از مناطق شهرداری حضور 
خواهیم داشت و ضمن پیگیری درخواست های شهروندی به رسیدگی به شکایات مردمی 
خواهیم پرداخت.بها ء الدین دشتی با اشاره به اقدامات اداره کل بازرسی و رسیدگی به شکایات 
شهرداری در راستای افزایش رضایت مندی شهروندان قمی اظهار کرد: در راستای اهداف و 
سیاست های شهرداری قم در حوزه نظارت و رسیدگی به شکایات، در برنامه ای هر هفته در یکی 
از مناطق شهرداری مستقر خواهیم شد و رسیدگی به شکایات مردمی خواهیم داشت که این 
برنامه از چهارشنبه این هفته در منطقه 6 اجرا می شود.وی با تاکید بر اینکه حضور بازرسین در 

مناطق در راستای افزایش سلامت اداری صورت می گیرد...

عضو شورای شهر قم:

افتتاح 2 مجموعه 
شهر بازی در قم

در جهت پیگیری و رسیدگی شکایات مردمی صورت می گیرد

حضور بازرسین شهرداری 
در مناطق هشتگانه شهرداری قم

پرویز سروری فعال سیاسی اصولگرا گفت: » جریان احمدی نژاد 
متشکل از یک طیف مشخص و یکدست نیست. برخی از هواداران 
او افراد دلسوزی هستند که فکر می کنند احمدی نژاد در چارچوب 
ولایت و منویات رهبری حرکت می کند. بر همین اساس معتقدم که 
سخنان اخیر رهبر معظم انقلاب موجب ریزش در طرفداران احمدی 
نژاد می شود. کسانی که از منظر رهبری به احمدی نژاد نگاه می کنند 

بعد از سخنان روز دوشنبه حتما صف خود را ...

دبیر دوم شورای عالی حوزه های علمیه نقش ائمه جمعه در ایجاد 
فضای وحدت و همدلی در بین آحاد مردم را بی بدیل دانست و تأکید 
کرد: باید به فعالیت های فرهنگی و عقیدتی در میان مردم اولویت 
بخشید و اقدامات نظام جمهوری اسلامی در خدمت رسانی به مردم 
را تبیین و به ایجاد روحیه امید و خودباوری در میان مردم پرداخت.
آیت الله مقتدایی، در دیدار حجت الاسلام والمسلمین رنجبری امام 

جمعه شهر ماکو، ضمن ابراز خوشحالی از فعالیت های ...

پرویز سروری: احمدی نژاد باید تکلیف خود را روشن کند 

ژست اپوزیسیونی در کشور 
جواب نمی دهد

آیت الله مقتدایی:

ائمه جمعه مراقب نفوذ دشمن 
در صفوف مردم باشند
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روحانی باید در بیان 
واقعیات شفاف باشد

غلامحسین کرباسچی:

روحانی باید مسائل کشور را آنگونه که هست تشریح کنند 

نداشتن سابقه سوال از رئیس جمهور یک ضعف است

مقامات انتخابی را آنقدر تقدیس نکنیم
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چه باید کرد؟ 
از همدیگر می پرسیم که آخرش چه می شود؟ برای ما 
که حوادث انقلاب، جنگ و تحریم ها را دیده ایم پاسخگویی 
آسانتر است. اما جوان ترها حق دارند برای آیندهٔ خود 
نگران باشند. آنچه که مهم است، این است که ما تمام 
خواسته هایمان را به روشی منطقی و به صورت دموکراتیک 

پیگیری می کنیم. در منطقهٔ خاورمیانه تنها کشوری هستیم که با زبان رأی و صندوق با 
هم صحبت می کنیم. با مطالعه و بررسی به مواردی برمیخوریم که مغفول مانده است و 
نیاز به ترمیم و اصلاح دارد. گرچه بعضی اصولگرایان، سیاست ها و برنامه های جمهوری 
اسلامی را تغییر ناپذیر می دانند، اما ما بر اصلاح آن ها تأکید داریم. حتی قانون اساسی 
راه تغییرات را پیش بینی کرده است. موارد بسیاری وجود دارد که رویکردها و اقدامات 
ما در قبالشان باید تغییر کند و بهبود یابد. برخی از مهمترین رویکردهایی که باید به 
سویش برویم به شرح زیر است:دانش و تجربه مبنای سیاست ها و اقدامات؛ اداره حکومت، 
برنامه های پنج ساله و سیاست ها می بایست بر مبنای علم و تجربه بشری تدوین و اجرا 
گردد. اقتصاد یک علم است. متصدیان و کارگزاران می بایست در مرحله اول متخصص در 
حوزه خود باشند. گماردن افراد غیر متخصص بر اقتصاد و صنعت و فرهنگ کار را دشوار 
نموده است. قطعا زیانِ گماردن افراد غیر متخصص که به ظاهر متعهد و ارزشی هستند 
جبران ناپذیر است. روش های غیر علمی جواب نمی دهد. برای بهبود وضع اقتصادی 
برنامه های علمی با مدیران کارآمد می تواند ما را از بن بست خارج کند.اهتمام به نیروی 
انسانی ماهر؛نیروی انسانی ماهر، تحصیلکرده و مدیران در هر کشور سرمایه آن کشور 
محسوب می شوند. انقلاب اسلامی در 40 سال گذشته هزاران مدیر و مسؤل تربیت 
کرده که همه آنها منشأ خدمات مؤثری بوده اند. روحیه قدرشناسی، تکریم و احترام جای 
خود را به تهمت و افترا و دروغ داد و این سرمایه ها نیست و نابود شدند. اصلاح الگوی 
مصرف؛سرمایه ملی دیگر ما، منابع، معادن و نفت بود که بر اثر بی تدبیری در حال زوال 
و نابودی است. ما هرچه نفت استخراج کردیم فروختیم و خوردیم. تعداد کمی پروژه 
نظیر عسلویه و ماهشهر برایمان باقی ماند. در این میان آب، محیط زیست، جنگل ها 
و کشاورزی را از بین بردیم و حالا همانند ثروتمندی می مانیم که تمام ثروت پدر را 
هدر داده است و محتاج و نیازمند هزینه های روزانه است. سالهاست که بودجه عمرانی 
کشور چیزی در حدود صفر است. ملتی که همه درآمدش را صرف خوردن و تجمل 
و لوازم آرایش و مسکن و تفریح کند چگونه می تواند با امریکا مبارزه کند؟فرهنگ کار 
و تلاش؛نگاهی به کشورهای توسعه یافته و پیشرفته داشته باشیم، آلمانی ها، ژاپنی ها، 
مالزیایی ها، هندی ها و ... اکثراً مراحل سختی را گذرانده اند تا کشورشان را از خرابی بعد 
از جنگ بسازند. فرهنگ کار شبانه روزی، صرفه جویی و قناعت در این کشور ها نهادینه 
شده و هنوز هم ادامه دارد. کشور ما با تنبلی و مصرف گرایی نمی تواند به جایی برسد. 
مقام اول در علم و  صنعت در منطقه با این وضع چگونه ممکن است؟ارتقاء اخلاق و 
فرهنگ؛در حوزه اقتصاد و صنعت مقام خوبی نداریم انتظار بود در حوزه فرهنگ و اخلاق 
سرآمد باشیم. متاسفانه روحیهٔ شعار زدگی، تملق و تظاهر، دروغگویی، اتهام زنی، رشوه و 
فساد در جامعه در مرز خطرناکی قرار گرفته است. برنامه های تبلیغی صدا و سیما، دولت 
و حوزه های علمیه هم تأثیر نداشته است. دروغگویی رواج دارد و اعتماد مردم به یکدیگر 
کم شده است. برنامه های تربیتی برای اصلاح اخلاق جامعه ناکافی و ناکارآمد است. روحیه 
پرخاشگری و خشونت افزایش یافته و به روش های علمی باید برای آن چاره جویی کرد. 
تقصییر این وضع را به گردن یکدیگر گذاشتن هم چاره کار نیست. احاله مشکلات به 
دیگران و به دشمنان، مشکل را حل نمی کند. تا دیر نشده برای دین و اخلاق و ارزش های 
مردم باید چاره اندیشی کرد.حاکمیت قانون؛در اکثر کشورها ی توسعه یافته قانون حاکم 
است. مردم و کارگزاران به شدت به قانون پایبند هستند. در کشور ما تخطی از قانون 
یک تخلف محسوب نمی شود. تشخیص افراد و تغییر قوانین به نفع افراد صدمه زیادی به 
زندگی مردم زده است. رعایت قانون موجب نظم و آسایش و آرامش در جامعه می شود. 
قوانین جاری کشور برای کارگزاران و قضات و مردم باید اصل باشد. روابط مردم، معاملات، 
قضاوت ها همه و همه باید بر اساس قانون باشد و ما چیزی فراتر از قانون نباید داشته 
باشیم و همه در برابر قانون تمکین داشته باشیم.اهتمام به منافع کشور؛های توسعه یافته 
منافع ملی مهم ترین مقوله ای است که مردم و مسئولین به آن متعهد هستند. روابط با 
دیگر کشورها براساس منافع ملی است. خط قرمز برای مدیران زمانی مطرح می گردد 
که به اقتصاد و استقلال کشور لطمه وارد شود. احکام قضائی، قوانین مصوب در مجلس، 
آیین نامه ها و مقررات در صورتی که با منافع ملی در تعارض باشند قطعا تغییر می کند. 
هر شهروند سعی می کند در این جهت حرکت کند. کشور روسیه و چین که سال ها 
شعارهایی نظیر مقابله با سرمایه داری سر می دادند امروز با شعار اقدام برای منافع ملی، در 
حال تبدیل شدن به یک قطب سرمایه ای هستند. موضوع منافع ملی می تواند تمام مردم 
ایران را بر یک محور جمع کند و به نوعی منافع ملی محور اقدامات مردم و دولت تلقی 
گردد.رفاه و تأمین اجتماعی؛انتظار بود جامعه انقلابی و دینی که باور به توحید و معاد دارد 
از حرص و طمع دور باشد. در بین کشورها به مردمی بر می خوریم که هیچ دغدغه ای 
برای آینده ندارند. پس انداز نمی کنند، روز مبادا ندارند در حالی که ما حتی برای بچه ها و 
نوه هایمان فکر می کنیم. برای آنها ذخیره و پس اندازمی کنیم. با اینکه ثروت ما میلیاردری 
است بازهم با حرص و طمع به دنبال تحصیل درآمدهای دیگر هستیم. چرا؟ در این 
کشورها مسئله رفاه و تأمین اجتماعی حل شده است. شما در برابر بیماری ها، حوادث و 
بیکاری تأمین اجتماعی هستید. دولت به شما قول می دهد که نگران نباش، زندگی ات را 
بکن، مالیات و حق بیمه را بپرداز بقیه اش با دولت است. اصلاح سیاست ها، خط مشی ها 
و اقدامات؛چه اصراری داریم که روش های غلط خود را اصلاح نمی کنیم. اگر روش ما در 
تبلیغ دین و ارزش های دینی جواب نمی دهد چرا تغییر روش نمی دهیم. مگر وحی است 
که نباید تغییر کند. سالهاست تبلیغ حجاب می کنیم و موفق نبودیم. سالهاست با فساد و 
رشوه مبارزه می کنیم، سالهاست با اعتیاد می جنگیم. چرا روش ها را تغییر نمی دهیم؟ مثلا 
مالزی و ترکیه که آزادی نسبی داده است چه مشکلی دارد؟ جرأت و جسارت اینکه بعضی 
سیاست ها را تغییر بدهیم یک نوع شهامت محسوب می شود. سرمایه اجتماعی؛پس 
از سرمایه نیروی انسانی و منابع اقتصادی برای هر کشوری سرمایه اجتماعی و اعتماد 
مهمترین ثروت محسوب می گردد. اعتماد متقابل بین مردم و دولت و بین آحاد مردم 
و احترام به گروه های مرجع اگر در کشوری آسیب ببیند به خسارت عظیمی مبتلا 
می شوند.امروز وضع سرمایه اجتماعی در ایران آسیب دیده است. گروه های مرجع آسیب 
دیده اند و سنت غلط دولت نهم و دهم در سوزاندن این سرمایه ها اصلاح نشده است. 
شخصیت های بزرگ در این کشور آماج تهمت ها واقع شدند و ازبین رفتند. آدم های 
کوچک برای بزرگ شدن به احدی رحم نکردند. اگر خدای نکرده حوادثی پیش آید 
فرد محترمی را باقی نگذاشته ایم تا او نقش مرجعیت داشته باشد. برای اصلاح این وضع 
هرچه زودتر باید چاره اندیشی شود تا دوباره اعتماد بین مردم برقرار گردد.ایجاد اصلاحات 
در دولت و مردم؛خوشبختانه دلسوزان انقلاب اسلامی راه حل هایی ارائه نموده اند که به 
کار بستن آن ها بسیار مفید است. بازگویی این حقایق تنها به این دلیل است که بر نقاط 
مشترک تأکید داشته باشیم.آنچه مهم است این است که تنها حاکمیت و دولت نیست که 
باید اصلاحاتی را اعمال نماید.وضعیت کنونی گرچه ما را با یک چالش عمده روبرو کرده 
است اما یک پیام دارد و آن این است که از امروز باید هر ایرانی اگر می خواهد کشورش را 
نجات دهد باید خوب کار کند، کم مصرف کند، به قانون احترام بگذارد، دروغ نگوید، در 
امانت خیانت نکند، اهل گذشت باشد، صبر کند، با پدیده ها و حوادث منطقی برخورد کند 
و عالمانه تصمیم بگیرد، منافع ملی را مهم بشمارد، گام ها را برای تولید و صادرات کالا و 
محصولات محکم بردارد. آنچه که منافع ملی را به خطر می اندازد بیان نکند و اقدام ننماید، 
به دیگران احترام بگذارد و تهمت و افترا نزند، با کتاب آشتی نماید، امید به آینده داشته 
باشد که ایرانی ها بارها در آستانه شکست بوده اند و با همدلی آنرا پشت سر گذاشته اند چرا 

که یک تمدن عظیم هستند.

چرا آمریکا وارد 
جنگ با ایران نمی شود؟

آمریکایی ها با طرح احتمال وقوع جنگ می خواهند دل 
مردم ایران را خالی کنند اما رهبر معظم انقلاب با تحلیل و 
اطلاع دقیق از اوضاع منطقه و جهان طراحی های آنها را بر 

هم زد. امروز در رفتار آمریکایی ها علائم، شواهد و قرائنی دال بر حمله نظامی دیده نمی 
شود. آمریکایی ها باید بنشینند و فکر کنند در حمله به افغانستان و عراق چه عایدشان 
شد؟ این اشتباهات مکرری که برای اقدامات نظامی در سوریه انجام دادند، چه دستاوری 
برای شان داشت؟ دفاع از تجاوزات سعودی های خون خوار به یمن چه منفعتی برای 
واشنگتن رقم زد؟ اینها سئوالاتی است که دیر یا زود مقامات کاخ سفید مجبورند پاسخ 
دهند.توانمندی های نظامی برای مانورهای قدرت خوب است، آمریکایی ها می دانند ما 
راهکار لازم را برای مقابله با آنها داریم. به قدر کافی آمریکایی ها در منطقه ما پهن شدند، 
البته آنها فکر می کنند این اتفاق به نفع شان است اما غافل از آن هستند که هر چقدر به 
ما نزدیک تر شوند با سلاح های کوچک تر راحت تر توانیم آنها را بزنیم. اگر آمریکایی ها 
درباره ایران اشتباهی مرتکب شوند، لانه های فسادشان در بحرین، عراق، امارات طعمه گاه 
خوبی است.آمریکایی ها بدانند اگر جنگ را شروع کنند، تمام شدن جنگ دیگر دست 
آنها نخواهد بود، ثانیا شاید ضربه اول را بتوانند بزنند اما حجم، اندازه و عمق و شدت ضربه 
دوم را ما تعیین می کنیم بنابراین اگر عقل داشته باشند دنبال راهکار نظامی نمی روند. 
البته این حرف به آن معنا نیست که خصومت آمریکایی ها با ما تمام خواهد شد، در واقع 
ابزارشان عوض می شود، تانک و موشک را کنار می گذارند و دلار را سلاح می کنند. کما 
اینکه مشاهده می کنیم امروز آمریکایی ها با دلار به اقتصاد ایران، ترکیه و روسیه شلیک 
می کنند.جنگ های نوین امروز آمریکا اقتصادی و فرهنگی است و با این ابزارها دل مردم 

کشور هدف را خالی می کنند. تحلیل مقام معظم رهبری کاملا روشنگرانه بود. 

حجت الاسلام و المسلمین منتجب نیا:

سوال از رییس جمهوری 
موجب تضعیف و تخریب است

یک عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی اظهار کرد: در شرایط امروز که از سویی 
آمریکا اقدام به تهدید ایران می کند و از سویی دیگر برخی کارشکنی ها علیه دولت 
انجام می شود و در عین حال رییس جمهوری مانند کوهی در برابر حملات و فشارها 

ایستادگی می کند، سوال از او قطعا و مسلما موجب تضعیف و تخریب است.
حجت الاسلام و المسلمین رسول منتجب نیا در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به اعلام 
وصول سوال از رییس جمهوری در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: یکی از حقوق 
و وظایف نمایندگان مجلس شورای اسلامی براساس قانون اساسی سوال از رییس 
جمهوری است و در صورتی که یک چهارم کل نمایندگان بخواهند می توانند از رییس 
جمهوری سوال کنند و ایشان موظف هستند که حداکثر ظرف یک ماه در مجلس 
حاضر شده و به این سوالات پاسخ دهند.وی با تاکید بر این که سوال از رییس جمهوری 
حق نمایندگان و برای سلامت نظام و نظارت و کنترل دستگاه اجرایی یک ضرورت 
است، خاطر نشان کرد: به فرموده امام خمینی )ره( مجلس در راس امور است و دراین 
راستا باید به همه امور نظارت کند. شأنیت نمایندگان در این است که به وظایف خود 

عمل کنند و هیچ کس نمی تواند این حق را از آنها سلب یا آنها را سرزنش کند.
فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان این که در طرح پرسش از رییس جمهوری در 
شرایط کنونی باید نکاتی مورد نظر قرار بگیرد، تاکید کرد: زمانی موضوع سوال از 
رییس جمهوری مطرح شد که آمریکا و ترامپ با قوت و قدرت تصمیم عجولانه و 
کینه توزانه در برابر نظام جمهوری اسلامی و ملت ایران گرفتند که مردم را از طریق 
مسائل اقتصادی تحت فشار قرار دهند همچنین از سویی دیگر در داخل همه اعم از 
رهبری و سایر نخبگان تاکید دارند که امروز، روز وحدت و اعلام انسجام است و روسای 
قوا در حال برنامه ریزی برای یافتن از برون رفت بحران هستند.منتجب نیا خاطر نشان 
کرد: در چنین شرایطی قطعا زمان مناسب برای سوال از رییس جمهوری که دومین 
شخصیت عالی رتبه جمهوری اسلامی هستند و امروز مانند کوهی در برابر حملات و 
فشارهای دشمنان ایستاده اند می ایستیم. در چنین شرایطی سوال از رییس جمهوری 
قطعا و مسلما مورد تضعیف و تخریب است و اتحادی که امروز از نظر عقل و منطق 
است را که لازم است خدشه دار می کند.عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی اظهار 
کرد: به دوستانم در مجلس شورای اسلامی تاکید می کنم که در شرایط فعلی دو عنصر 

زمان و مکان که عناصری بسیار تعیین کننده هستند را رعایت کنند.
منتجب نیا گفت: در موضوع طرح سوال از رییس جمهوری باید توجه داشته باشیم 
آنچه که امروز به عنوان معضل و مشکل اقتصادی مطرح است چند درصد آن به رییس 
جمهوری و دولت و چند درصد به سایرین باز می گردد. متاسفانه نظام ما به گونه ای 
ترسیم شده که دولت نقش کمی در سیاست های اقتصادی دارد. علاوه بر این ها با 
مشکلاتی فراقانونی مواجه هستیم.وی اظهار کرد: در کنار دولت، دولت ها و نهادهای 
مختلفی در حال فعالیت هستند و ما تنها یک وزیر اقتصاد نداریم بلکه وزرای اقتصاد 
داریم؛ امروز دولت در حوزه اقتصاد تصمیم گیری می کند، اما آیا همه کسانی که در 
این حوزه فعالیت می کنند این تصمیم را اجرا می کنند؟این فعال سیاسی اصلاح طلب 
خاطر نشان کرد: امروز در کشور بلوک ها، نهادها و اشخاص مختلف با عناوین گوناگون 

اقدام به سیاست گذاری اقتصادی می کنند که یکی از آنها دولت است.

آیت الله جنتی: 

دولتمردان مثل اول انقلاب حرکت انقلابی کنند 
رییس مجلس خبرگان رهبری گفت: دولتمردان وظیفه دارند با دادن امید به 
جامعه برای اصلاح وضع موجود و بهتر شدن اوضاع اقتصادی کشور مثل اول انقلاب 

حرکت انقلابی کنند. 
آیت الله جنتی روز سه شنبه در جلسه کمیسیون تحقیق مجلس از برخی 
نابسامانی های اقتصادی و بروز مشکلات معیشتی برای مردم انتقاد کرد و افزود: اوضاع 
امروز کشور از نظر مسائل اقتصادی و آشفتگی بازار به ویژه بازار سکه و ارز اسباب 
نگرانی است.وی با اشاره به این که این شرایط موجب در تنگنا قرار گرفتن مردم در 
معیشت شده است، افزود: این وضعیت ممکن است برخی آسیب های اجتماعی را به 
دنبال داشته باشد، لذا همه به ویژه دولتمردان وظیفه دارند با دادن امید به جامعه برای 
اصلاح وضع موجود و بهتر شدن اوضاع اقتصادی کشور مثل اول انقلاب حرکت انقلابی 
کنند.وی تصریح کرد: انقلاب اختصاص به سال 57 ندارد در حال حاضر هم تمام ارکان 
نظام باید انقلابی باشند و امروز با یک حرکت انقلابی می توان اوضاع را اصلاح کرد و لازم 
است که این حرکت شروع شود.آیت الله جنتی با تاکید بر این که دشمن تلاش می کند 
مردم را نسبت به نظام و آینده انقلاب نگران کند، گفت: آمریکا و دشمنان انقلاب اسلامی 
همیشه در حال توطئه بوده و در تلاش هستند مردم را برای شورش و تقابل با نظام 
تحریک کنند اما با کمک خداوند و همراهی مردم و مسئولان، دشمنان انقلاب بخصوص 
آمریکا این آرزو را به گور خواهند برد.رئیس مجلس خبرگان اظهار داشت: مقام معظم 
رهبری به طور مکرر از نهادهایی مانند حوزه علمیه، خبرگان رهبری، شورای نگهبان و 
سایر دستگاه ها خواسته اند انقلابی باشند و انقلابی عمل کنند و اگر مردم از مسئولان 
عمل انقلابی ببینند پشتیبانی خواهند کرد و با دلگرمی پشت نظام خواهند ایستاد.آیت الله 
جنتی ضمن قدردانی از اقدام انقلابی قوه قضائیه و تدبیر رییس دستگاه قضا در برخورد 
قاطعانه با مفسدان اقتصادی گفت: لازم است دادگاه مفسدان و اخلالگران اقتصادی به 
صورت علنی برگزار شود چرا که برگزاری دادگاه های علنی این افراد بر اعتماد عمومی 

جامعه اثر مثبت می گذارد و مردم را به انقلاب و نظام دلگرم می کند.

مازنی نماینده تهران:

 رئیس جمهور مسائل 
پشت و روی پرده را در مجلس بگوید 

 نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی ، درباره سوال نمایندگان از رئیس 
 جمهور گفت: طبق آئین نامه رئیس جمهور باید بر اساس پروتکل های و تشریفات خاصی 

به مجلس دعوت شود؛ به هرحال ایشان رئیس قوه مجریه و نماینده ملت هستند.
حجت الاسلام احمد مازنی اظهارداشت:  آقای روحانی در یک جلسه غیرعلنی که با 
سران سه قوه داشتیم، تشریف آوردند و معتقدم اگر بازهم از ایشان دعوت شود ،خواهند 
آمد.نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان این که اعتقاد دارم ارتباط 
رئیس جمهور با نمایندگان کم است، بیان کرد: روسای گذشته همچون مقام معظم 
رهبری، مرحوم آیت الله هاشمی، سید محمد خاتمی، محمود احمدی نژاد و میرحسین 
موسوی که نخست وزیر بود در زمان خود بیشتر ارتباط را با مجلس شورای اسلامی 
داشتند.وی خاطرنشان کرد: البته روحانی سبک و سیاق مدیرتی خاص خودش را دارد.

این عضو فراکسیون امید ادامه داد: ممکن است رئیس جمهور هر روز به مجلس بیاید اما 
سوالی مطرح نشود، همان گونه که وزرا به مجلس می آیند و با نمایندگان دیدار می  کنند. 
بسیار خوب است که آقای روحانی با سوال و بی سوال سرزده به خانه ملت بیاید.وی در 
پاسخ به این سوال که آیا رئیس جمهور می تواند از فرصت حضور در مجلس استفاده کند و 
از آن دست های پشت پرده که در بسیاری از سخنرانی های خود به زبان می آورد صحبت 
کند، عنوان کرد: آقای روحانی از لحاظ شخصیتی انسانی صریح الهجه است و با صراحت 
مسائل را بیان می کند .رئیس کمیسیون فرهنگی تاکید کرد: رئیس جمهور مشهور به 
عقلانیت است و جزو نمایندگانی در مجلس بود که مجمع عقلا تشکیل می داد، پس اگر 
احساس کند سخنانی که از پشت تریبون مجلس می گوید به ضرر کشور است قطعا با 
عقلانیتی که دارد آنها را مطرح نخواهد کرد.وی تاکید کرد: ملت از رئیس جمهور انتظار 
دارد در پاسخ به سوالات در قد و قامت رئیس دولت سخن بگوید و مسائل و مشکلات 

پشت و روی پرده را بازگو و نمایندگان را قانع کند.
تاجرنیا فعال سیاسی اصلاح طلب: 

نمایندگان با همدلی با دولت 
مشکلات کشور را رفع کنند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: در شرایط کنونی، حل مشکلات مردم بیش 
از اینکه با پرسش گری های نمایندگان از رئیس جمهور به دست بیاید، با همدلی و 

همراهی به دست خواهد آمد.
علی تاجرنیا در ارتباط با موضوع سوال از رئیس جمهور اظهار کرد: من خودم به 
شخصه معتقد هستم که ما باید از حداکثر ظرفیت های قانون اساسی و نظارت بر 
عملکرد تمام قوا استفاده کنیم.وی ادامه داد: با اینکه بعضا رویکردهای سوال کنندگان 
از رئیس جمهور را رویکردهای کاملا سیاسی و بدون دلسوزی برای منافع مردم می 
بینم، اما به دلیل حمایت از پاسخ گویی مسئولان، با کلیت این کار موافق هستم.این 
نماینده اسبق مجلس گفت: در شرایط کنونی، حل مشکلات مردم بیش از اینکه با این 
گونه پرسش گری ها به دست بیاید، با همدلی و همراهی به دست خواهد آمد.تاجرنیا 
گفت: اکنون کار در مسائل اجرایی بسیار دشوار است و نمایندگان هم می دانند که در 
این شرایط بیش تر مشکلات از دست رئیس جمهور خارج است؛ بنابراین فکر نمی 
کنم بشود دستاوردی از موضوع طرح سوال از رئیس جمهور متصور بود.وی همچنین 
ابراز عقیده کرد: در شرایط فعلی حضور رئیس جمهور در مجلس می تواند دستاوردی 
را برای ایشان به همراه بیاورد تا از موضوعاتی که باعث شکل گیری مشکلات کشور 
شده  صحبت کند و  به تبیین و فهم آن ها بپردازد. من کلیت این موضوع را در جهت 
منفعت مردم و حفظ دستاوردهای دموکراسی می دانم هرچند که شرایط فعلی کشور 

را مناسب استفاده از این اختیار قانونی  نمی دانم.

رییس  فناوری  و  علمی  معاون 
جمهوری با بیان اینکه باید از بسته شدن 
گفت:  کرد،  جلوگیری  کارها  و  کسب 
بستن یک کسب و کار خیانتی بزرگ به 
کشور و خدمت به دشمنان ایران اسلامی 

محسوب می شود. 
سورنا ستاری روز سه شنبه در جلسه 
شورای اداری کرمانشاه که در استانداری 
این استان برگزار شد، با اشاره به ظرفیت 
داشت:  اظهار  ایران،  عظیم  منابع  های 
باید بررسی کرد و دید که چرا با وجود 
این  همه منابع عظیم  اقتصادی، ایران در 
رده 16 جهان قرار دارد.وی با بیان  اینکه 
نفت یک  بلای فرهنگی  و ساختاری در 
اقتصاد ایرانی است، گفت: امروز کشورهای 
پیشرقته جهان با استفاده از فناوری منابع 
زیرزمینی خود بیشترین استفاده و از خام 
 فروشی جلوگیری می کنند.معاون علمی 
و فناوری رییس جمهوری با تاکید بر اینکه 
باید کسب و کارهای جدید ایجاد کرد، 
اظهار داشت: یکی از بزرگترین  خیانت ها 
در کشور می تواند پایین آوردن کرکره 
ایجاد مشکل سر  کسب و کار مردم و 
راه انها است.وی تصریح کرد: برای اینکه 
بتوانیم در کشور توسعه و پیشرفت ایجاد 
کنیم به زیست بومی جدید نیاز داریم که 

در آن به نیروی انسانی توجه کنیم.
معاون رییس جمهوری با بیان اینکه 
با گسترش دودکش های صنعتی نمی 
درآمد  گفت:  برسیم،  توسعه  به  توانیم 
حاصل از تولید 60 کیلوگرم یک کارخانه 
بیوتک با تولید یک سال کارخانه سیمان 
برابری می کند.این مقام ارشد دولتی با 
اشاره به وجود سه هزار و 700 شرکت 
دانش بنیان در کشور گفت: خوشبختانه 
این شرکت ها با رونق کسب و کار خود 
فروش  رقم  به  گذشته  سال  توانستند 
برسند.ستاری  تومان  میلیارد  هزار   60
نانو  بحث  در  تنها  کرد:  خاطرنشان 

توانستیم سال گذشته به رقم فروش یک 
هزار و 200 میلیارد تومانی برسیم و هم 
اکنون از نظر مقالات حوزه نانو در رتبه 
چهارم جهان قرار داریم.ستاری در بخش 
دیگری از صحبت های خود به مهاجرت 
نخبگان اشاره کرد و گفت: نمی توانیم با 
پول از مهاجرت  نخبگان جلوگیری کنیم، 
آنها به دنبال آن هستند که مفید واقع 
شوند.وی افزود: حتی از نخبگانی که قصد 
بازگشت به ایران را ندارند نیز راهنمایی 
آنان  حضور  از  و  دریافت  را  لازم  های 
استفاده خواهیم کرد.ستاری با بیان اینکه 
در زمینه مهاجرت رتبه بالایی در جهان 

نداریم ، افزود: در ابتدای انقلاب اسلامی 
داشتیم  کشور  در  دانشجو  هزار   170
و حدود 100 هزار دانشجوی ایرانی نیز 
در خارج از کشور تحصیل می کردند که 
56 هزار نفر آنها در آمریکا مشغول به 
تحصیل بودند و این یعنی بیش از 30 
درصد دانشجویان کشور در خارج از کشور 

تحصیل می کردند.
رییس  فناوری  و  علمی  معاون 
اکنون 4.5  تصریح کرد: هم  جمهوری 
میلیون دانشجو در کشور داریم که یک 
ایران  از  خارج  در  جمعیت  این  درصد 
تحصیل می کنند .ستاری افزود: در بحث 
مهاجرت به کانادا آمار مهاجرت ایرانیان 
سال گذشته به یک سوم کاهش پیدا کرد 
و از 16 هزار نفر در سالهای گذشته به 
پنج هزار نفر رسید.وی با اشاره به شروع 
سیاست جذب دانشجویان خارج از کشور 
گفت: از 2 سال پیش این طرح شروع 
شده و طی این مدت بیش از یک هزار 
و 100 نخبه به کشور بازگشتند که 80 
درصد آنها در بهترین دانشگاه های جهان 

تحصیل کرده اند.
به گفته معاون رییس جمهوری، 60 
شرکت و دانشگاه به عنوان پایگاه جذب 

دانشجویان در کشور انتخاب شده اند.

رئیس سازمان بسیج مستضعفین با هشدار به محتکران کالا در سراسر کشور گفت: 
بسیج در آینده نزدیک اسامی مفسدان اقتصادی را به مردم اعلام خواهد کرد. 

سردار غلامحسین غیب پرور روز سه شنبه درباره چگونگی مبارزه بسیج با احتکار 
کنندگان اظهار داشت: برنامه ما به یک اقدام عملی تبدیل شده و در مرحله اعلام طرح 
و برنامه نمانده است. طی 10 روز گذشته تعداد انبارهایی که دوستان ما در سراسر کشور 

کشف و اقلام آن را در بازار پخش کرده اند به صورت ساعتی در حال تغییر است.
وی افزود: اگر از من درباره آمار کشفیات سوال کنید باید پاسخ دهم که آمار صبح را 
می خواهید یا آمار ساعتی که الان در آن هستیم؟ در بسیج یک شبکه سراسری در کل 

کشور داریم که این شبکه در پشتیبانی و حمایت از مردم فعال شده است. 
سردار غیب پرور با اشاره به نامه ای که در خصوص مقابله با مفسدان اقتصادی و 
محتکران کالا به رئیس قوه قضاییه نوشته، اظهار داشت: همزمان با این نامه، بیانیه ای نیز 
در شبکه های اجتماعی منتشر شد که هر دوی آنها دارای یک روح هستند و آن چیزی 
نیست جز اینکه، بسیج آمادگی این را دارد که در کنار و همراه دستگاه قضا در رابطه با 
مبارزه با مفاسد اقتصادی به جد وارد شود. وی تاکید کرد: کسانی که مایحتاج مردم را 
احتکار و از دست مردم پنهان می کنند یک کار شیطانی می کنند، من به آنها توصیه می 
کنم که از این کارها دست بردارید و گرنه با عمل انقلابی بسیج مواجه خواهند شد و این 
را ثابت و عمل کردیم و فقط حرف نمی زنیم. رئیس سازمان بسیج افزود: مردم دائما در 
رسانه ها شاهد این هستند که بسیج با احتکار کنندگان با اقدام عملی و صریح در حال 

برخورد است و این اقدام ادامه خواهد داشت. مردم ما به دنبال آرامشی هستند که در بازار 
حاکم باشد که بسیج در خط مقدم این جبهه قرار دارد. 

وی اضافه کرد: بر اساس آخرین دستوری که از طرف سازمان بسیج مستضعفین، 
به تمام استانها ابلاغ شده همه بسیجیان آماده و پای کار هستند تا در این راه به نتیجه 

مطلوب برسیم. 
سردار غیب پرور درباره اینکه بسیج برای مبارزه با مفاسد اقتصادی وارد عمل خواهد 
شد یا خیر تاکید کرد: بله، حتما این اتفاق نیز در حال رخ دادن است و تعدادی از اعضای 
بسیجی با هماهنگی های صورت گرفته از طرف سازمان بسیج و قوه قضائیه به عنوان 

ضابط دستگاه قضا وارد عمل شده اند و این کار شروع شده است.
جانشین فرمانده سپاه در امور بسیج با بیان اینکه بسیجیان در راه مبارزه و مقابله با 
مفاسد اقتصادی بسیار جدی هستند گفت: بسیج عرصه را برای مفسدان اقتصادی تنگ 

خواهد کرد. 
وی ادامه داد: ما در آینده نزدیک اسامی مفسدان اقتصادی را به مردم افشا و اعلام می 
کنیم و با کسی هم در این رابطه تعارفی نداریم، این طور نمی شود که یک عده ای به 

مثال زالو خون مردم را بمکند.
سردارغیب پرور گفت: مفسدان اقتصادی از داعش جنایتکارترند، ما یک پاسدار 
هستیم و عادت داریم به رفتار انقلابی و بسیجی و حتما در رابطه با این موضوع ورود 

خواهیم کرد.

معاون علمی و فناوری رییس جمهوری:

بستن یک کسب و کار خیانتی بزرگ به کشور است 

هشدار رئیس سازمان بسیج مستضعفین به محتکران کالا :

بسیج اسامی مفسدان اقتصادی را به مردم اعلام می کند 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید بر اینکه 
بارورسازی ابرها هیچ تاثیری بر افزایش بارش های کشور 
ندارد،  گفت: بارورسازی ابرها صرفا جنبه تبلیغاتی و روانی 
دارد. سازمان هواشناسی به عنوان مرجع این موضوع بارها 
اعلام کرده که تاثیر مثبتی در وضعیت بارشی کشور ندارد.

افزود: رئیس سازمان هواشناسی  عیسی کلانتری 
کشور بارها در مورد عدم تاثیر باروسازی ابرها بر افزایش 
بارش های کشور سخن گفته است. همچنین بر اساس 
در  شده  ثبت  گزارش های  و  سازمان  این  اطلاعات 
ایستگاه دائمی شیرکوه یزد برای سنجش میزان بارش، 
بارورسازی ابرها هیچ تاثیری در بارش های این منطقه 

نداشته است.
وی که در یک برنامه تلویزیونی حضور یافته بود، در 
پاسخ به تماس تلفنی یکی از شهروندان در مورد حمله 
خرس به حیوانات اهلی و خسارات مالی تحمیل شده، 
اظهار کرد: بخشی از حیات وحش مثل پلنگ و یوزپلنگ 
بیمه هستند و خسارات ناشی از آن ها پرداخت می شود. 
این شهروند هم می تواند با مراجعه به اداره محیط زیست 
منطقه خود در محل صورتجلسه ای تهیه و نسبت به 
دریافت خسارت ناشی از حمله خرس به دامش اقدام 
کند. وی در ادامه در مورد وضعیت محیط بانان اظهار 

کرد: بعد از انقلاب 122 محیط بان حین انجام وظیفه 
به شهادت رسیده اند که متاسفانه مسائل مربوط به اعلام 
شهادت محیط بانان هنوز در کشور ما به طور کامل حل 
نشده است. افزون بر بحث شهادت محیط بانان سالانه 
حدود 8 نفر از محیط بانان زخمی که بخش عمده آنان 

از کارافتاده می شوند.
مورد  در  زیست  محیط  حفاظت  سازمان  رئیس 
سرنوشت لایحه حفاظت از محیط بانان گفت: این لایحه 
در کمیسیون قضایی مجلس شورای اسلامی به تصویب 
رسیده است و احتمالا طی یکی دو ماه آینده برای بررسی 
به صحن علنی مجلس می رسد. خوشبختانه نمایندگان 
دید مثبتی نسبت به این لایحه دارند و مدتی پیش طی 
دیداری که با علی لاریجانی - رئیس مجلس -داشتم از او 

قول گرفتم که از این لایحه حمایت کنند.
با مصوب شدن لایحه حمایت  به گفته کلانتری 
از محیط بانان، آنان مشابه سایر گروه های نظامی تلفی 
می شوند و به عنوان ضابطان قضایی از امکانات و شرایط 

سایر گروه های نظامی برخوردار خواهند شد.
وی با اشاره به افزایش 20 درصدی حقوق محیط 
بانان طی سال جاری تصریح کرد: متوسط افزایش حقوق 
کارکنان دولت در سال جاری 10 درصد بود اما از آنجا 

بانان پایین است درخواست  که اشل حقوقی محیط 
کردیم که افزایش حقوق محیط بانان تا 20 درصد باشد 
که خوشبختانه محقق شد. از آنجا که بودجه های محیط 
زیست بودجه های استانی به حساب می آید خواهش 
می کنم که مسئولان و مدیران استانی توجه لازم را نسبت 

به حقوق محیط بانان داشته باشند.
وی با اشاره به اینکه آتش سوزی در قسمت عراقی 
هورالعظیم و در مرز ایران صورت گرفته است، گفت: دولت 
عراق حتما باید با ما برای مهار آتش هورالعظیم همکاری 
کند. این در حالیست که بار اول برای اطفای حریق 12 
روز طول کشید تا دولت عراق اجازه مهار آتش توسط 
ایران و ورود آبپاش ها را بدهد. بار دوم نیز اخذ این مجوز 
7 روز طول کشید. این در حالیست که اگر این اتفاق 
در ایران صورت گرفته بود مجوزهای لازم برای اطفاء در 

کمتر از یک ساعت صادر می شد.
کلانتری با اشاره به اینکه در خوزستان آتش سوزی 
زباله نیز وجود دارد، گفت: متاسفانه مشابه این اتفاق در 
جنوب تهران نیز مشاهده می شود. عده ای فرصت طلب 
با آتش زدن زباله به ویژه لاستیک ها باعث آلودگی هوا 
می شوند که از نیروی انتظامی تقاضا کرده ایم که این افراد 

را دستگیر و به محاکم قضایی معرفی کنند.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

بارورسازی ابرها تاثیری بر افزایش بارش های کشور ندارد

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: ساز و کارهای 
جدیدی برای فعال سازی و مشارکت هر چه بیشتر 
فعالان و نخبگان اقتصادی بخش خصوصی در عرصه 
تصمیم سازی وتصمیم گیری کلان کشور اتخاذ شده 

که اجرایی خواهد شد. 
علی شمخانی صبح سه شنبه در جلسه هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
تهران و فعالان بخش خصوصی اظهارداشت: بخش 
خصوصی در جنگ اقتصادی امروز عهده دار نقشی 
است که بسیج مردمی درهشت سال دفاع مقدس ایفا 
کرد. وی با بیان اینکه بخش خصوصی در مواجهه موفق 
با مهمترین تهدیدات کشور کارنامه درخشانی ارائه کرده 
است خاطر نشان کرد: اگر در جنگ تحمیلی با روش 
های مرسوم و کلاسیک و با استفاده انحصاری از ظرفیت 
های دولتی با دشمن مواجه می شدیم، هنوز صدام در 

پشت دروازه های اهواز بود.
دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: بسیج به عنوان 
ساختار برآمده از متن جامعه با بهره گیری از ظرفیت 
های عظیم مردمی، معادله جنگ نابرابر را به شکل 
شگفت آوری به نفع جمهوری اسلامی ایران تغییر داد.

بزرگترین  که  زمانی  در  شد:  یادآور  شمخانی 
ارزیابی  اساس  بر  جهان  نظامی  های  استراتژیست 
معادلات نظامی معتقد بودند که ایران مغلوب جنگ 
خواهد بود، با وارد شدن بسیج و ورود امکانات، ابتکارات 
و انگیزه های بالای مردمی در جنگ، همه معادلات 
کلاسیک فرو ریخت و اراده مردم سلحشور ایران نقشه 

های نظام سلطه را نقش برآب کرد.
وی تصریح کرد: در جنگ اقتصادی امروز نیز که 
با میدان داری آمریکا در حال انجام است و ابعادی به 
مراتب پیچیده تر ازجنگ نظامی دارد، تنها معادله تغییر 
دهنده موازنه غیر قابل قبول کنونی، بازتولید تجربیات 
و ظرفیتهای عظیم مردمی و بخش خصوصی و حاکم 
شدن آن برفضای تصمیم گیریها و سیاستگزاری های 

اقتصادی است. 
دبیر شورای عالی امنیت ملی با اشاره به الزامات 
شکل گیری این راهبرد جدید در نظام اقتصادی کشور 
اظهار داشت: غلبه نگاه ملی بر رویکردهای صنفی و 
منافع شخصی، همراهی با مردم و داشتن برنامه جامع 
راهبردی برای نقش آفرینی در این عرصه از اولویت های 
غیرقابل اجتنابی است که می تواند بخش خصوصی 

واقعی و پیشرو را به خط شکن اصلی نبرد اقتصادی 
مبدل سازد.

شمخانی با تقدیراز بخش خصوصی فعال، دلسوز، 
انگیزه ملی و اعتقادی بدنبال  با  مردمی وایثارگرکه 
کمک به حل مشکلات اقتصادی کشور و مردم است، 
اعلام کرد: ساز و کارهای جدیدی برای فعال سازی 
و مشارکت هر چه بیشتر فعالان و نخبگان اقتصادی 
وتصمیم  در عرصه تصمیم سازی  بخش خصوصی 

گیری کلان کشور اتخاذ شده که اجرایی خواهد شد. 
در ابتدای این جلسه رییس ونمایندگان اتاق بازرگانی 
در حوزهای صنایع، معادن، عمران ،کشاورزی، دارویی و 
غذایی مسایل، مشکلات، دغدغه ها و راهکار های خود 

را بیان کردند.
لزوم مشارکت دادن بخش خصوصی در تصمیمات 
اقتصاد، ضرورت  بر  اقتصادی، کاهش سیطره دولت 
اتخاذ تصمیمات ثبات آفرین و بلند مدت، عدم اتخاذ 
تصمیمات غیر کارشناسی و برخورد علمی، اصولی و 
سیستمی با مشکلات شبکه ای از مهم ترین نکاتی 
بود که توسط فعالان بخش خصوصی و نمایندگان اتاق 

بازرگانی در این جلسه مطرح شد.

علی شمخانی مطرح کرد

اتخاذ سازوکارهای جدید برای مشارکت بخش خصوصی 

نخست وزیر عراق اعلام کرد که پایبندی این کشور 
به تحریم ها علیه ایران تنها مختص به عدم معامله با 

دلار است.
العبادی، نخست وزیر عراق در یک نشست  حیدر 
خبری هفتگی اعلام کرد که پایبندی عراق در رابطه با 
مساله جمهوری اسلامی ایران تنها مربوط به عدم معامله 
با دلار است و این کشور به تمام تحریم های آمریکا پایبند 
نخواهد بود. وی افزود: دولت عراق اجازه نخواهد داد که 
از خاک این کشور برای تجاوز علیه کشورهای همسایه 
استفاده شود.العبادی در ادامه گفت: ایران همسایه ما 
زندگی  و  منافع ملت مان  برای تحقق  و  ماند  خواهد 
در صلح با همسایه های مان، سیاست ما با همسایگان 
نگفتیم که  ما  داد:  ادامه  بود.وی  باز خواهد  سیاست 
به تحریم های اقتصادی علیه ایران پایبند هستیم، اما 
برخی آن را نادرست نقل کردند، ما گفتیم که به مساله 
دلار پایبند هستیم و خود ایران نیز به این مساله پایبند 
است.نخست وزیر عراق گفت: برخی ها به دنبال تخریب 
روابط میان عراق و جمهوری اسلامی ایران هستند و 
بسیاری از سخنانی که با تحریف نقل شدند، موجب 

خدشه دار شدن روابط شد. ما روابط خوبی با همسایگان 
داریم، اما از منافع ملت مان دست بر نمی داریم و هیچ گاه 
جزیی از حمله ظالمانه علیه یکی از کشورهای همسایه 
نخواهیم بود. ما در مساله تحریم های ضد ایرانی، ایران 
را همراهی می کنیم اما مصلحت ملت مان اولویت است.

تحریم های  با  رابطه  در  تصمیمی  ما  گفت:  العبادی 
ضد ایرانی اتخاذ نکردیم و تنها وضعیت را غیرعادلانه 
و ظالمانه توصیف کردیم، این تنها یک دیدگاه بود نه 
یک تصمیم، زیرا ما سختی های تحریم های اقتصادی را 
چشیده ایم و مخالف تحریم ملت ها هستیم.بر اساس این 
گزارش برخی رسانه های عراقی اعلام کردند که کابینه 
دولت این کشور گفته است هزینه روادید زائرین اربعین 
حسینی امسال کاهش می یابد و سیستم صدور ویزا 

اصلاح می شود.
به گزارش ایسنا، حیدر العبادی، نخست وزیر عراق 
پیش از این در واکنش به از سرگیری تحریم های آمریکا 
علیه ایران گفت که ما مخالف وضع تحریم علیه ایران 
هستیم اما بغداد به منظور حمایت از ملت عراق به این 

تحریم ها پایبند خواهد بود.

سعد الحدیثی، سخنگوی دولت عراق نیز پیش از 
این گفت که تحریم های آمریکا علیه ایران یک خطای 
اساسی است و برای حل مشکلات میان کشورها این 
تصمیم درست نیست، این تصمیمات مشکلات را حل 
نمی کنند بلکه آنها را پیچیده تر می کنند. به تحریم های 
آمریکا علیه ایران پایبند خواهیم بود زیرا ما قبل از 
هرچیز به منفعت ملی عراق نگاه می کنیم. در مقابل فواد 
معصوم، رئیس جمهور عراق در واکنش به تحریم های 
آمریکا علیه ایران گفت که شرایط فعلی عراق و طبیعت 
روابط پر منفعت آن با ایران باعث می شود که پایبندی 
بغداد به تحریم های آمریکا علیه تهران را سخت کند. 
عراق در درگیری های فعلی نباید با یک طرف علیه 
طرف دیگری باشد و فشار زیاد بر ایران ممکن است 
نتایجی به دنبال داشته باشد که بر وضعیت داخلی 
عراق و دیگر کشورها تاثیر می گذارد.نوری مالکی ،معاون 
رئیس جمهور عراق نیز ضمن مخالفت با تحریم های 
تحمیل شده از سوی آمریکا علیه ایران  گفت که ما 
جامعه بین المللی می خواهیم که با این سیاست های 

ظالمانه که علیه ملت ها وضع می شود مخالفت کنند.

نخست وزیر عراق حرفش را علیه ایران پس گرفت؟ 

العبادی: نگفتیم به تحریم های اقتصادی علیه ایران پایبند هستیم منصور حقیقت پور

محمد رضا حشمتی
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آخرین تیر احمدی نژاد هم به خطا رفت. او در آخرین پیام 
ویدئویی خود بیش از گذشته ژست اپوزیسیونی به خود گرفته و 
خواهان استعفای روحانی و برکناری دولت شده بود اما سخنان 
مهم روز دوشنبه رهبری حجت را تمام کرد که از این خبرها 
نیست. رهبر انقلاب در دیدار با اقشار مختلف مردم تاکید کردند 
که »آنها که می گویند دولت باید برکنار شود در نقشه دشمن 
نقش آفرین هستند. دولت باید سرکار بماند و با قدرت، وظایف 

خود را در حل مشکلات انجام دهد.« 
پرویز سروری فعال سیاسی اصولگرا اما این گمانه را چندان 
جدی نمی گیرد و معتقد است که به فرض وجود چنین نیتی در 
اقدامات احمدی نژاد ختم به نتیجه نمی شود. او در گفت و گویی 
با »نامه نیوز« در این باره گفت: » جریان احمدی نژاد متشکل 
از یک طیف مشخص و یکدست نیست. برخی از هواداران او 
افراد دلسوزی هستند که فکر می کنند احمدی نژاد در چارچوب 
ولایت و منویات رهبری حرکت می کند. بر همین اساس معتقدم 
که سخنان اخیر رهبر معظم انقلاب موجب ریزش در طرفداران 
احمدی نژاد می شود. کسانی که از منظر رهبری به احمدی نژاد 
نگاه می کنند بعد از سخنان روز دوشنبه حتما صف خود را از او 

جدا خواهند کرد.«
وی با اشاره به اینکه »عده دیگر از حامیان احمدی نژاد نیز 
اگرچه نیت انقلابی دارند اما در شخصیت او ذوب شده اند و مثل 
او به راه فعلی خود ادامه خواهد داد« گفت: »به اعتقاد من احمدی 
نژاد باید بعد از سخنان رهبری تکلیف خود را به طور دقیق روشن 
کند. ادامه روندی که او در پیش گرفته به حذف او از جریانات 
سیاسی کشور و نیروهای انقلاب منجر می شود مگر اینکه در 

رفتار خود تجدید نظر کند و بتواند خود را پیدا کند.«
این نماینده پیشین مجلس همچنین گفت: »با توجه به 
رفتارهای این ایام او بعید می دانم که بتواند به جرگه انقلاب 
برگردد. صحبت های رهبر انقلاب فصل الاخطاب بود و همه باید 

به تعبیری با آن سخنان خود را تنظیم کنند.«

وی در واکنش به اظهارات کیانوش را در مورد عزم احمدی 
نژاد برای ایجاد یک انقلاب، گفت: » من نمی توانم این را تایید 
کنم که چنین قصدی دارد اما اگر اینطور باشد که توهمی بیش 
نیست.  ما از دهه اول انقلاب شاهد این نوع توهمات در برخی افراد 
که تبیین درستی از خود و انقلاب نداشتند، بودیم. دیدیم که بر 

اساس همین توهمات از چرخه انقلاب خارج شدند. هنوز یادمان 
نرفته که بنی صدر چگونه با شعار اسلام و انقلاب وارد عرصه 
شد و بعد از ریاست جمهوی با توهمات خود از چرخه انقلاب 
خارج شد. آنچه که روشن است این است که مبانی مستحکم 
انقلاب و جایگاه رهبری در قلوب مردم مانع از تاثیرگذاری این 
گونه توهمات در ارتباط امام و امت می شود. هرکس بخواهد در 

مقابل این جریان پرخروش بایستد خودش غرق خواهد شد.«
سروری همچنین خاطر نشان کرد: » می دانیم که انقلاب با 
مشکلاتی مواجه است و همان طور که رهبری اشاره کردند به 
اصلاح از درون نیاز دارد، اما کسانی که فکر می کنند می توانند 
خارج از چارچوب انقلاب و رهبری حرکت کنند در اصل خود را 
از گردونه نیروهای انقلاب خارج می کنند. این توهمات از ابتدای 
مختلف در افراد مختلف دیده شده و من فکر نمی کنم که ظرف 
طرفداران احمدی نژاد به گونه ای باشد که این تفکرات در آن 
جای بگیرد. به علاوه اینکه طرفداران احمدی نژاد به مرور زمان 
ریزش خواهند داشت. هر قدر که در مواضع او شفافیت بیشتر 

شود شاهد ریزش های جدی تر خواهیم بود.«
وی تاکید کرد: »ژست اپوزیسیونی هیچ کس در کشور ما 
به نتیجه نمی رسد. نه احمدی نژاد و اصلاح طبانی که چنین 
رویکردی دارند و از حاکمیت دوگانه صحبت می کنند. این ژست 
ها با توجه به عمق حمایت مردم از انقلاب به نتیجه نمی رسد. 
هر کسی که ژست اپوزیسیونی بگیرد به خود ضربه می زند. نه 
احمدی نژاد از این طریق به نتیجه می رسد و نه کسانی که می 
خواهند در درون قدرت وارد شوند، نان انقلاب را بخورند و بر علیه 

انقلاب اقدام کنند.«

موضوع طرح سوال از رییس جمهوری در مجلس شورای 
اسلامی واکنش های متفاوتی را از طرف سیاسیون و کارشناسان 
در پی داشته است؛ علاوه بر اینکه عده ای تاکید دارند زمان طرح 
سوال با توجه به وضعیت کشور مناسب نیست، عده ای معتقدند 
رییس جمهوری باید در مجلس حاضر شود و دست همه موانع 
پشت پرده برای پیشبرد اهداف کشور را که منجر به بروز وضعیت 
کنونی شده، رو کند. در کنار این گروه دیگری هم هستند که تاکید 
دارند این کار موجب شکاف و بی اعتمادی بیشتر افکارعمومی 
نسبت به حاکمیت می شود و روحانی صرفا باید درباره سوال هایی 

که به خاطر آنها به مجلس کشانده شده توضیح دهد.
غلامحسین کرباسچی، دبیر کل حزب کارگزاران سازندگی از 
دسته آخر است؛ او گرچه معتقد است که روحانی باید به سوالاتی 
که از او در مجلس پرسیده شده و می شود ، پاسخ دهد اما تاکید 
می کند او باید در بیان واقعیات شفاف باشد. او می گوید روحانی 
باید از این فرصت پیش آمده استفاده کند و همه چیز را حتی 
اختلاف سلیقه ها را براساس آن چیزی که واقعا وجود دارد، بیان 
کند.دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی همچنین می گوید که اگر 
تا به حال سوال از رییس جمهوری مطرح نشده به این دلیل است 
که یک رییس جمهور در مجلس رفتار مناسب نداشته و در صحن 

علنی روسای قوا را به فحش کشیده است.
متن گفت وگوی غلامحسین کرباسچی را در زیر بخوانید.

* آقای کرباسچی، علاوه بر مباحثی که درباره طرح 
سوال از رییس جمهوری مطرح می شود سوال دیگری هم 
مبنی بر اینکه رییس جمهوری در جلسه طرح سوال خود 
باید از چه موضوعاتی سخن بگوید،  مطرح است. به نظر 

شما روحانی در روز سوال در مجلس چه باید بگوید؟
 به هر حال از نظر قانونی آقای روحانی باید به سوالاتی که از او 

در مجلس پرسیده شده و می شود را پاسخ دهد.
* اما برخی تاکید دارند که ریشه برخی از اتفاقاتی 
و  است  سیاسی  شده  سوال  این  طرح  موجب  که 
رییس جمهوری باید برای پاسخ به آنها از موانعی که موجب 

محقق نشدن وعده ها شده است هم سخن بگوید...
 واقعیت این است که کارنامه دولت و عملکرد دستگاه های 
اجرایی قابل انتقاد است و این طور نیست که بتوان از همه 
دستگاه ها و از همه عملکردها دفاع کرد؛ قطعا نقایصی وجود دارد. 
به نظر من ضرورت سیاسی که الان در کشور وجود دارد این 
است که در مقابل مجموعه جریاناتی که می خواهند در کشور 
اختلاف، تفرقه و مشکل ایجاد کنند، آقای روحانی باید مسائل 
کشور را آنگونه که هست و خود ایشان هم حتما می دانند برای 
مجلس و افکارعمومی تشریح کنند. خاصیت این اتفاق این است 
که هم مجلسی ها با دولت همراه می شوند و در مسائل مختلف 
به دولت کمک خواهند کرد و هم به لحاظ افکارعمومی اگر نقاط 
ابهامی وجود دارد و توضیحاتی لازم است آقای روحانی از این 
فرصت استفاده کرده و آنها را مطرح می کنند. به نظر من تاثیری 
که این جلسه در افکارعمومی دارد کمتر از تاثیر آن در مجلس 
نیست؛ یعنی تاثیرگذاری که می تواند در میان افکاعمومی داشته 

باشد بسیار زیاد است.
* فکر می کنید سوال از رئیس جمهور کمکی به جایگاه 
دولت و رییس جمهور که به نظر می آید نسبت به یک سال 

قبل تضعیف شده، خواهد کرد؟
قطعا جایگاهی که دولت و شخص آقای روحانی در سال 
گذشته داشته اند و مردم به ایشان برای حل مشکلات خود رای 

دادند به لحاظ افکارعمومی تضعیف و معضلات زیادی هم از 
خارج و هم در داخل ایجاد شده است. علاوه براینکه در خود 
سیستم دولت نارسایی هایی وجود داشته که بر عملکرد ایشان 
اثر گذاشته است.  به نظر من باید واقعی و شفاف و بدون توجیه 
سیاسی یا تبلیغاتی برای افکارعمومی مسائل را توضیح دهند. 
بحث اینکه بخواهند به گردن کسی بیندازند یا موانع را خیلی 
بزرگ کنند، درست نیست. اگر جاهایی نقایصی هم در کار دولت 
است باید ذکر شود و اراده خود را برای رفع این نقایص به کار 
گیرند. منهای فشار و سوال مجلس این عملکردهای ضعیفی که 
در برخی از دستگاها ی اجرایی همه به آن معترف هستند را خود 
رییس جمهور باید بیش از همه مورد توجه قرار دهد و سعی کند 
تا برطرف شوند. گمان کنم برخورد صادقانه و جدای از فضای 
تبلیغاتی و جوسازی ضرورتی جدی است که در این شرایط کشور 

لازم دارد.
 * از اظهارنظرهایی که از سیاسیون گروه ها و جناح های 
دعوای  یک  که  می آید  نظر  به  می شود  دیده  مختلف 
سیاسی و جناحی هم بر سر سوال از رییس جمهور وجود 
دارد. عده ای مطرح می کنند که رییس جمهور باید خیلی 
با احتیاط صحبت کند و عده ای دیگر تاکید دارند که باید 
همه چیز را درباره موانع پیش روی دولت و دست های 
پشت پرده اتفاقات افشا کند.  نظر شما در این باره چیست؟

 دعوای سیاسی که همیشه در کشور وجود دارد اما من مسئله 
منفی در این میان نمی بینم. به هر حال در کشور عده ای سلایق 
مختلفی دارند و می خواهند صرف نظر از اینکه منافع شخصی و 
گروهی ویژه ای غیر از آنکه مصالح کشور باشد، در نظر گرفته شود؛ 
این سلایق را در عمل و در نحوه اداره کشور به کار گیرند اما به 
هر حال زمانی که در کشور سلایق مختلفی وجود دارد گروه های 
مختلف بر سر اینکه چگونه مسائل کشور حل و فصل شود با هم 
اختلاف نظر دارند، این اختلاف نظرها اگر صادقانه و واقعی مطرح 
شود و متهم کردن، توهین و افترا و حرف های غیرواقعی در آن 
نباشد به نظر من مضر نیست و حتی برای مردم و افکارعمومی 
روشنگری ایجاد می کند و نسبت به برخی مسائل آگاهی پیدا 
می کنند.حالا چه کسانی که سوال را مطرح کرده اند واقعا سوال 

داشته باشند یا اینکه برخورد سیاسی کرده باشند؛ در هر صورت 
برای دولت، رییس جمهور و دستگاه های اجرایی فرصتی است تا 
کارنامه خود را توضیح دهند. طبیعتا در کارنامه ای که توضیح 
می دهند یکی از بخش های آن هم این است که چه کارهایی را 
در برنامه داشته اند و نشده است. به عنوان نمونه اگر در سیاست 
خارجی دولت ناموفق بوده دلایل عدم موفقیت را با توجه به اینکه 
در آغاز کار موفقیت هایی داشته مطرح کند یا در بخش های 
اقتصادی اگر دولت توانسته تورم را کنترل کند چه موانعی موجب 

شده بار دیگر افزایش نقدینگی و بالا رفتن تورم اتفاق بیفتد.
 اگر این ها را به صورت واقعی و شفاف بگویند ممکن است 
اشاره ای هم به اختلاف سلیقه ها و نظرات مختلف بکنند که این 
اشکالی ندارد. برای اداره کشور ممکن است سلایق مختلفی به کار 
گرفته شود اما آنچه مهم است این است که مردم در جریان این 
فعالیت ها و اختلاف نظرها به صورت واقعی قرار گیرند. به نظر من 
این فرصتی است که هم باید برنامه دولت تشریح شود و هم اگر 
موانعی هست به صورت واقعی عنوان شود و هم اگر ضعف هایی 

در کارنامه دستگاه های مختلف است انکار نشود.
* با توجه به اتفاقاتی که در استیضاح وزیر کار اخیرا 
در مجلس رخ داد، به نظر شما مجلس ظرفیت این را دارد 
که حتی اگر رییس جمهور از مسائل پشت پرده ای صحبت 
نکند، در آرامش و بدون تنش صحبت های رییس جمهوری 

را بشنود؟
بالاخره اکثریت مجلس، مجلس معتدلی است. اگر درست 
برخورد و مباحث صادقانه در مجلس مطرح شود به نظر من 
اکثریت مجلس راه غلطی را انتخاب نمی کند. البته در مجلس 
حتی  و  نظارت ها  اظهارنظرها،  در  که  هستند  هم  افرادی 
رای دادنشان عادلانه رفتار نمی کنند و خیلی جهت دار و با همان 
پیش فرض ها و پیش داوری های ذهنی که دارند با مسائل برخورد 
می کنند. این حقیقتی در مجلس است و شاید هیچ گاه هم 
هیچ مجلسی نداشته باشیم ولو اقلیت که ممکن است به دلیل 
اینکه فعالیت و حرف جدی برای گفتن ندارند بخواهند با همین 
شعارهای احساسی رای دهندگان خود را اقناع کنند اما به نظر من 
اکثریت مجلس ظرفیت این اتفاق را دارد، منتها مهم این است که 

چگونه با این اکثریت راه تعامل پیش گرفته شود.
* نسبت به روند طرح این سوال اعتراض وجود داشت، 
به نظر شما طرح این سوال روند عادی داشت یا با آن 
سیاسی و جناحی برخورد شده است؟ برخی از نزدیکان 
رییس جمهوری گفتند که طرح این سوال را از چشم جبهه 
پایداری می بینند و از نظرشان مجلس با آن همراه نیست؟

به هر صورت این حق مجلس است. چه جبهه پایداری چه 
هر گروه دیگری که اختلاف نظر و اختلاف سلیقه دارند پیگیر آن 
باشند، قانون این حق را برای مجلس در نظر گرفته که توضیح 
بخواهد. بستگی به برخورد با آن دارد، به هر حال که نمی توانیم 
بگوییم که یک مجلس یکپارچه داریم که همه از یک حزب و 
جبهه واحد هستند. بالاخره این حق برای مجلسی که در آن 
سلیقه های مختلف وجود دارد طبیعی است. مهم این است که 
دست ما پر باشد، از سوال نترسیم، فرصت را غنیمت  بشماریم، 
مسائل را مطرح کنیم. به نظر من اصل موضوع مهم نیست که از 
جبهه پایداری یا گروه های دیگر بلکه مهم این است که ما این حق 

را در کشور قائل باشیم.
* یعنی اصل طرح سوال از رییس جمهوری را مثبت 

می دانید؟
 بله این موضوع یکی از وجه ها و خاصیت های دموکراسی 
است؛ اینکه مقامی در کشور داشته باشیم که هیچ کسی جرات 
نکند از او سوال کند یا اگر کسی خواست سوال بپرسد یکی 
بگوید این جبهه پایداری است، آن چپ یا این راست است و ... به 

وضعیت کمکی نمی کند.
حساب  به  خودزنی  شما  حمایت  این  نظرتان  به   *

نمی آید؟
 خیر، الان برخی از مطبوعات و روزنامه ها هستند که رابطه 
نزدیکی با آقای روحانی داشته و دارند و خیلی هم به ایشان علاقمند 
هستند اما سوالات و نقدهای جدی نسبت به برخی از دستگاه ها و 
کارها در مورد ایشان دارند، اینکه دیگر جبهه پایداری نیست؛ حتی 

اگر جبهه پایداری یا آقای احمدی نژاد باشد هم باید پاسخ داد.
انتقادات را سازنده می دانید؟ به نظر می آید  * شما 

برخی در قالب نقد در تلاش برای تخریب هستند...
  البته باید واقعا نقد، حرف درست و سوال جدی باشد نه اینکه 
شعار بدهند و خودشان هم بدانند که شعارهایشان، شعارهای 
بی محتوایی است. دولت باید در مجلس صادقانه مسائل را توضیح 
دهد. این خاصیت دموکراسی است نباید هم تضعیف شود. اگر 
ما سابقه این را نداشته ایم که از رییس جمهور در برابر عملکردش 
سوال جدی شود، ضعف بوده است. یعنی به گونه ای بوده که 
یک رییس جمهور برخورد مناسبی نداشته و می رفته در صحن 
علنی مجلس رییس مجلس و رییس قوه قضاییه و ... را به فحش 
می کشیده که کسی جرات نکند از او سوالی بپرسد یا حرفی بزند. 
اگر سوالی مطرح شد فارغ از اینکه در کدام جناح و گروه است باید 
برویم و جواب سوال را توضیح دهیم. این کار می تواند به گسترش 
دموکراسی و تحکیم جایگاه مجلس و تحکیم رای مردم کمک 
کند. مهم نیست که جبهه مخالف ما سئوالی مطرح کند، به هر 
حال نقطه ضعف یا نقطه ابهام باید هر دو را توضیح داد و از این 
فرصت استفاده کرد. این در کل به نفع  نظام و کشور است که این 
حالت مصونیت از سوال و در جایگاه پاسخگویی قرار نگرفتن را در 
کشور به حداقل برسانیم. حداقل مقام های انتخابی که در کشور 
هستند انقدر خود را تقدیس نکنند که کسی جرات نکند از آنها 
سوال بپرسد. اینها باید حداقل، در معرض افکارعمومی و مجلس 

قرار گیرند ولو بدترین مخالفان بیایند و صحبت کنند.

در روزهای اخیر شایعه ای در شبکه های اجتماعی دست به دست می چرخد مبنی 
بر اینکه ایران بر سر تقسیم خزر ، به سبب ضعف دیپلماسی از کمترین سهم این دریاچه 
برخوردار و بازنده توافق آکتائوی قزاقستان معرفی شده است، در حالی که اصل موضوع 
کاملا نادرست است. پنجمین نشست سران کشورهای حاشیه دریای خزر یکشنبه این 
هفته در در شهر »آکتائو« Aktau قزاقستان به منظور امضای کنوانسیون رژیم حقوقی 
این دریا برگزار شد.غیر از شبکه های اجتماعی داخلی، تلویزیون بی بی سی انگلیس 
و دیگر رسانه های معاند و غربی طی چند روز اخیر تلاش کرده اند با خلط مباحث 
تاریخی و واقعیت های موجود از این موضوع به نفع اهداف مغرضانه خود بهره برداری 
کنند.برخی معارضین از جمله سلطنت طلبان و منافقین )مجاهدین خلق( و حتی 
بسیاری از مخالفان دولت فعلی در داخل کشور همسو با رسانه های خارجی تحولات 
پیرامون سابقه مذاکرات تاریخی برای تعیین رژیم حقوقی دریای خزر را یک شکست 

برای دولت فعلی و حتی جمهوری اسلامی ارزیابی کرده و می کنند.
بر اساس این شایعات که منبع آن رسانه های مغرض و معاند است ،سهم ایران از 
50 درصد به 20 درصد و سپس به 13 درصد و حتی به 11 درصد تقلیل یافته است.

به همین دلیل هم بود که پیش از امضای این کنوانسیون توسط سران پنج 
کشورساحلی دریای خزر در نشست آکتائو، اظهار نظرهای غیر کارشناسی و فضاسازیی 
هایی صورت گرفت که مقامات وزارت خارجه را نیز بر آن داشت تا برای تنویر افکار 

عمومی در خصوص آن صحبت کنند.
به خبرنگاران گفت که در  ایران  امور خارجه  بهرام قاسمی سخنگوی وزارت 
کنوانسیون رژیم حقوقی دریای خزر موضوع تقسیم این دریا، تعیین خطوط مبداء 
و تقسیم بستر و زیر بستر آن مطرح نیست و گمانه زنی ها و اظهارات مطرح شده به 

هیچ وجه صحیح نیست.
ساعاتی بعد ابراهیم رحیم پور معاون پیشین وزیر امور خارجه که تاکنون در 22 
جلسه از 52 جلسه گروه کاری مربوط به خرز حضور داشت نیز گفت که تقسیم دریای 
خزر موضوعی نیست که در این نشست مطرح شده و با یک مذاکره چند ساعته، یک 
روزه یا چند ساله حل شود، افزود: تقسیم دریای خزر به مذاکرات بیشتر و به آینده 

موکول شده است. 
وی با اشاره به این که در افکار عمومی اظهاراتی در خصوص تقسیم بندی دریای 
خزر مطرح شده است، گفت: 'با توجه به اختلاف نظراتی که بین ما و دو کشور همسایه، 

آذربایجان و ترکمنستان وجود دارد ما توافق نکردیم'
سفیر جدید ایران در قزاقستان و رئیس دبیرخانه دریای خزر در وزارت امورخارجه 
نیز در یک میزگرد خبری گفت: در کنوانسیون رژیم حقوقی دریای خزر که روز یکشنبه 
در قزاقستان امضا شد درباره سهم کشورها از این دریا در بستر و زیر بستر صحبتی 
نشد و مذاکرات در این باره در جریان است و کشورها هنوز به موافقت نهایی در این 

مورد نرسیده اند.
مجید صابر افزود: ما به مردم ایران تضمین می دهیم کوچکترین عقب نشینی درباره 
سهم ایران و تحدید حدود انجام نداده ایم. تنها اتفاقی که افتاده این است که ما دو 
کنوانسیون را از مجموعه کنوانسیون رژیم حقوقی دریای خزر خارج کردیم و بقیه 
مسائل که مثبت و قابل اجرا بود را بعد از 21 سال نهایی و به امضای روسای جمهور 

پنج کشور ساحلی خزر رساندیم.
وی اظهار داشت: در مذاکرات پنج جانبه از سهم کشورها بحثی نمی شود بحث 
اینکه چند درصد از بستر و زیر بستر به کشور می رسد هم محل مذاکرات جداگانه 
ای هست که این مذاکرات هم در جریان هست تا کنون مذاکرات زیادی با کشورهای 

همسایه انجام شده که هنوز به تفاهم نرسیده ایم.
وی اضافه کرد: ایران درصدی را به عنوان منطقه ادعایی مطرح کرده و از این منطقه 
صیانت می کند و کشورها تا زمان روشن نشدن وضعیت آن نمی توانند در آن عملیات 

اکتشاف و بهره برداری داشته باشند و ما در این منطقه حقوق حاکمه داریم.
سفیر ایران در قزاقستان یادآورشد: کنوانسیون دریای خزر را دریای صلح و دوستی 
اعلام کرده است باید بسترهای حقوقی ثبات امینت و رفاه فراهم شود علاوه بر این این 
پهنه دریاچه معرفی کرده است در حالی که اگر قرار بود کنوانسیون 1982 دریاها بر این 

پهنه آبی حاکم باشد کشورهای غیر ساحلی در آن حق حضور داشتند.
به گفته این دیپلمات کشورمان همچنین دریانوردی از شقوق مختلف آن منحصر 
به پنج کشور خواهد بود و حضور نظامی کشورهای دیگر آن ممنوع است البته تا الان 
هم کشورها این موضوع را رعایت می کردند با این حال با این کنوانسیون این موضوع 

جنبه حقوقی پیدا خواهد کرد.
صابر در تشریح وجوه مثبت و دستاوردهای کنوانسیون رژیم حقوقی دریای خزر 
گفت:کشورها تعهد داده اند از قلمرو آنها هیچ اقدامی علیه کشورهای همسایه نشود و 
حتی این وضعیت به مناطق خشکی هم تسری یافته استنکته دیگر اینکه تمام موارد 

مثبت معاهدات پیشین 1921 و 1940 در این کنوانسیون قید و موارد منفی حذف 
شده است.

صابر فصول پنج،شش و هفت را از مواد منفی قرارداد 1921 ذکر کرد و گفت: این 
مواد به شوروی اجازه می داد در خاک ایران عملیات انجام دهند این مواد به اندازه ای 
غیر قابل قبول بود که بلافاصله در زمان پهلوی با ارائه یادداشت رسمی به آن اعتراض 

کردند بعد از انقلاب هم یادداشت رسمی به این موضوع اعتراض کردند.
* تصمیمات با مصوبه شورای علی امنیت ملی بوده است

صابر همچنین گفت: در معاهدات 1921 و 1940 و در هیچ سند دیگری بین ایران 
و شوروی سابق و روسیه سابق بحثی درباره درصد مشخص و سهم بندی نشده است 
و صحبتهایی که در رسانه ها مطرح می شود برداشت های نادرست از این معاهدات 
است.برداشت های مختلفی که مطرح می شود نشان می دهد که نه تلویحا و نه تصریحا 

چنین درصدی ذکر نشده است.
عضو مذاکره کننده ایران در تدوین کنوانسیون رژیم حقوقی دریای خزر ادامه داد: 
علاوه بر این باید به این نکته اشاره کرد که خطوط مبدا که قرار است درباره آن مذاکره 
شود مربوط به بستر و زیر بستر نخواهد بود و در این حوززه ازز شیوه های دیگر استفاده 
می شود. وی با بیان اینکه ایران و آذربایجان در میدان البرز توافق کردند به صورت 
مساوی بهره برداری کنند. گفت: بر اساس توافق بین کشورهای ساحلی قرار شده است 
اگر در مناطقی که مورد ادعای کشوری نیست کشورها عملیات بهره برداری را داشته 
باشند اما در صورتی که کشوری در منطقه ای ادعایی داشته باشد باید از هر گونه 

فعالیت و اقدام یکجانبه پرهیز شود.
سفیر ایران در قزاقستان با بیان اینکه مذاکرات در این خصوص از ابتدا با مصوبه 
شورای عالی امنیت ملی بوده و تصمیمات بر اساس مصوبات شورا پیش رفته است 
گفت: این کنوانسیون هم مثل همه موافقتنامه ها باید در نهایت به تصویب مجلس برسد 

مراحل قانونی را طی کند تا به مرحله اجرا برسد.
احمد زید آبادی، کارشناس روابط بین الملل نیز می گوید: 'کسانی به موضع تقسیم 
بندی دریای خزر دامن می زنند بهتر است مسئولانه به این موضوع بیاندیشند و راه حل 
سیاسی یا حقوقی برای آن ارائه کنند و گرنه، تحریک افکار عمومی در این مسئلۀ به 
غایت خطیر که استعداد ایجاد بحرانی خطرناک در روابط ایران با چهار همسایۀ شمالی 

را دارد؛ چندان هم که می پندارند وطن دوستانه و ایران خواهانه نیست.

پرویز سروری:احمدی نژاد باید تکلیف خود را روشن کند 

ژست اپوزیسیونی در کشور جواب نمی دهد

غلامحسین کرباسچی:

روحانی باید در بیان واقعیات شفاف باشد

ایران بازنده توافق آکتائوی قزاقستان نیست

ابهام زدایی از یک شایعه 

کشور به وحدت و انسجام ملی نیاز دارد 

مدعیان برکناری دولت؛ بازیگران نقشه دشمن 
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی روز دوشنبه در دیدار با 
قشرهای مردم از استان های مختلف ضمن پرداختن به به اوضاع اقتصادی، معیشتی 
کشور و همچنین شرارت های آمریکا و پیشنهاد مذاکره بر ضرورت وحدت عمومی مردم 
و مسوولان تاکید کردند. ایشان افزودند: دشمن همانگونه که تاکنون ضعیف و ناتوان و 
شکست خورده بوده است در آینده نیز ناکام خواهد ماند به شرط این که همه بیدار باشیم 
و با پرهیز از ناامیدی به وظایف خود عمل کنیم.رهبر معظم انقلاب در ادامه به اهمیت 
نقش و وظایف دولت در حل مشکلات تاکید و خاطرنشان کردند: برخی به اسم این که 
طرفدار ضعفا هستیم و می خواهیم اوضاع را درست کنیم، خودشان ملتفت نیستند اما 
عملًا در چهارچوب نقشه دشمن حرف می زنند و اقدام می کنند. آنها که می گویند 
دولت باید برکنار شود در نقشه دشمن نقش آفرین هستند. دولت باید سرکار بماند و با 
قدرت، وظایف خود را در حل مشکلات انجام دهد.این نخستین بار نیست که حضرت 
آیت الله خامنه ای بر اهمیت جایگاه دولت و نقش آن در حل مسائل و مشکلات کشور 
تاکید می کنند، ایشان پیش تر، در 24 تیر در نشستی که با حضور رییس جمهوری و 
اعضای هیات دولت برگزار شد، تیم اقتصادی دولت را میاندار و محور اصلی کار و تحرک 
در کشور دانستند و همه  دستگاه ها را به هماهنگی با آن فراخواندند.با توجه به بیانات رهبر 
معظم انقلاب و همچنین تاکید مستمر ایشان بر پرهیز از تفرقه افکنی و ضرورت انسجام 
ملی، هر گونه فرافکنی فردی، سیاسی و جناحی به دولت و نظام در شرایط کنونی به 
مثابه پاشنه آشیل برای دشمنانی است که برای زیر آوردن ملت، دستگاه حاکمیت و 
اقتدارکشور در کمین نشسته اند.در ساختار جمهوری اسلامی ایران، دولت از ارکان مهم 
حاکمیت و رییس جمهوری به عنوان سکان دار دستگاه اجرایی کشور برآمده از آرای 
مستقیم مردم است و علاوه بر رای موافق و مقبولیت از سوی ملت، مشروعیت خود را 
از قانون اساسی و تنفیذ رهبری می گیرد.رییس جمهوری و دولت تبلور جمهوریت و 
اسلامیت نظام است زیرا رییس دولت در فرآیند انتخابات به عنوان یکی از الزامات توسعه 
سیاسی و جامعه مدنی و با رای و نظر مستقیم مردم انتخاب می شود، از این رو کسانی 
که به نام دفاع و حمایت از محرومان و تهیدستان جامعه و با غرض ورزی های فردی و 
جناحی، برکناری دولت و کناره گیری رییس جمهوری را پیش کشیده و بر آن پافشاری 
می کنند افزون بر انکار رای و حقوق مسلم ملت؛ جامعه مدنی، انتخابات و در یک معنا 
جمهوریت نظام؛ مشروعیت رییس جمهوری به واسطه تنفیذ حکم توسط ولی فقیه را نیز 
زیر سوال می برند.حاشیه سازی ها و هجمه آفرینی های تفرقه افکنانه که هر بار در شکل 
تازه ای خود را به جامعه نشان می دهد اکنون در شرایطی صورت می گیرد که کشور 
درگیر مسائل و چالش های اقتصادی است. هم رهبری و مسوولان نظام و هم صاحب 
نظران و مردم ایران بر وحدت، همدلی و انسجام برای عبور از این وضعیت تاکید می کنند. 
طرح موضوع برکناری دولت و همچنین سنگ اندازی هایی که در مسیر سیاست 
های دولت در بازار و اقتصاد کشور صورت گرفته است، برآیند سیاست های نادرست، غیر 
کارشناسی و خودسرانه کسانی است که در دولت خود، کشور را به ورطه انزوا و پس رفت 
اقتصادی، سیاسی و بین المللی بردند و اکنون نیز در مقام مدعی، درصدد تغییر هویت و 
همچنین به فراموشی سپردن آثار سوءِ سیاست ها، برنامه ها و اقدامات گذشته در جامعه 
و میان افکار عمومی هستند. دولت دوازدهم ضمن توجه به تحقق مطالبات مدنی و 
عمومی مردم، پرونده هسته ای کشور را پس از 12 سال کش و قوس های بین المللی 
به سرانجام رساند و با منطق دیپلماسی و تعامل سازنده با جهان در سیاست خارجی، 
جهانیان را واداشت که به حقوق مسلم ایران در عرصه بین المللی اذعان کنند؛ در موضوع 
خروج آمریکا از برجام، دولت هایی که پیش از توافق هسته ای در جبهه اتحاد با آمریکا 
قرار داشتند، با اعتراف به پایبندی و تعهد ایران به این توافق مهم بین المللی، یک جانبه 
گرایی کاخ سفید را در این زمینه محکوم کنند.دولت های یازدهم و دوازدهم دستاوردهای 
مثبتی داشته است و وضعیت کنونی نیز چنان که بسیاری از کارشناسان به آن اشاره 
کرده اند، نه حاصل سیاست های پنج سال اخیر که نتیجه سیاست های غیر کارشناسی، 
نامتوازن و فردمحورانه ای است که طی سالیان متمادی در کشور اجرا شده و هرگونه 
ادعای در باره نقش تام و تمام دولت در ایجاد این شرایط مغرضانه است. فضای کنونی 
کشور به گونه ای است که عقلانیت، تعادل و تعامل آرای سیاسی این امکان را میسر می 
سازد که ثبات و آرامش ملی را در جغرافیای در بحران منطقه دستخوش مطامع و اهداف 
سوء جناحی و فردی قرار ندهیم و برای غلبه بر وضعیت نابسامان اقتصادی یک صدا 
باشیم نه این که به جای چاره جویی، یک روز دولت را مقصر جلوه دهیم و وقتی دیگر 
برای استیضاح وزرا و سوال از رییس جمهوری حلقه تشکیل دهیم یا در اظهاراتی افراطی 
و غیرعقلانی ایده برکناری رییس جمهوری و دولت مشروع و قانونی را به زبان آوریم.

کشور با مشکلات متعددی به ویژه در حوزه اقتصادی روبرو است و دشمن نیز با دسیسه 
آفرینی و تفرفه افکنی مترصد فرصتی برای سوء استفاده از شرایط و هدایت جامعه به 
سوی اهداف و مطامع خویش است. در این شرایط هر گونه کنش غیر عقلانی و ناهمسو 

با منافع و مصالح ملی، گِرا دادن به دشمن و خیانت کشور، ملت و نظام است. 

مجمع تشخیص چگونه می تواند مانع تکرار ماجرای »مینو خالقی« شود 

راهکاری برای تعیین سرنوشت 
»محدودیت در نظارت استصوابی« 

تعیین مرز برای محدودیت در نظارت استصوابی شورای نگهبان، در انتظار نظر مجمع 
تشخیص مصلحت نظام است. اما دبیرخانه این نهاد با گذشت حدود یک سال و نیم، آن 
را در دستور کار قرار نداده است. اما راه  دیگری برای در دستور کار قرار گرفتن این مصوبه 
وجود دارد. در انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی، شورای نگهبان صلاحیت 
مینو خالقی، منتخب مردم اصفهان را بعد از اعلام نتایج انتخابات رد کرد. این تصمیم، به 
معنای افزایش گستره نظارت استصوابی شورای نگهبان به بعد از برگزاری انتخابات بود. 
در واکنش به این تفسیر موسع از نظارت استصوابی، نمایندگان مجلس دست به کار 
شدند و طرح استفساریه ای از تبصره 4 ماده 52 قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی 
ارائه دادند. بر اساس این استفساریه که با رأی بالایی نیز در صحن علنی مجلس دهم به 
تصویب رسید، شورای نگهبان درباره صلاحیت یک نامزد بعد از انتخاب او با رأی سالم 
مردم، نمی تواند اظهار نظری داشته باشد و چنانچه مدارک جدیدی درباره او به شورا 
رسیده باشد، این مدارک طبق ماده 30 قانون آیین نامه داخلی مجلس، در زمان بررسی 

اعتبارنامه های منتخبان مورد رسیدگی قرار می گیرد. 
*  تعلل دبیرخانه

مخالفت شورای نگهبان با این نظر نمایندگان مجلس، سرنوشت این طرح را به دستان 
اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام سپرد. حالا بیش از یک سال و نیم از ارجاع 
مصوبه ای که با عنوان »محدودیت در نظارت استصوابی شورای نگهبان« مشهور شده، به 
مجمع تشخیص مصلحت نظام می گذرد، اما هنوز در دستور کار قرار صحن علنی مجمع 
قرار نگرفته است. مجید انصاری، غلامرضا مصباحی مقدم، احمد توکلی و محمد صدر از 
اعضای مجمع تشخیص مصحلت نظام در پاسخ به این سؤال ایرناپلاس که چرا طرح 
»محدودیت در نظارت استصوابی شورای نگهبان« بعد از گذشت بیش از یک سال و 
نیم، در دستورکار صحن عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام قرار نمی گیرد، از اصل 
موضوع اظهار بی اطلاعی می کنند و پاسخگویی را به دبیرخانه مجمع ارجاع می دهند. 
گرچه طبق ماده 11 قانون آیین نامه داخلی مجمع تشخیص مصلحت نظام مصوب سال 
1376»موضوعات نیازمند بررسی کمیسیون ها از طریق رئیس مجمع ارجاع می شود« 
اما گویا به دلیل کسالت آیت الله سیدمحمود هاشمی شاهرودی بیشتر هماهنگی های 
مجمع را حالا محسن رضایی به عنوان دبیرمجمع تشخیص مصلحت نظام انجام می 
دهد.مجمع تشخیص مصلحت نظام در حالی برای تعیین تکلیف مصوبه جنجالی مجلس 
تعلل 17ماهه داشته که این تنها مورد اختلافی بین مجلس و شورای نگهبان نبوده و 
از ماه اسفند سال 95 تا به امروز، موارد مختلفی برای بررسی به مجمع ارجاع شده که 
اکثرا تعیین تکلیف شده اند. حتی طرح جنجالی نمایندگان درباره حضور اقلیت های دینی 
در انتخابات شوراها که به دلیل اختلاف شورای نگهبان و مجلس به مجمع تشخیص 

مصلحت نظام ارجاع شده بود هم در صحن عمومی مجمع بررسی و نهایی شد. 
*  مصلحت سنجی دبیرخانه

از آنجا که دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام دستور کار جلسات صحن عمومی 
را مشخص می کند، برخی معتقدند مصلحت  سنجی  دبیرخانه مجمع یا ریاست این 
نهاد،  موجب شده که این طرح همچنان مسکوت بماند.با فرض صحت این ادعا و تعلل 
دبیرخانه، طبق قانون آیین نامه داخلی مجمع تشخیص مصلحت نظام، راه  دیگری برای در 
دستور کار قرار گرفتن طرح محدودیت در نظارت استصوابی شورای نگهبان وجود دارد. 

* فوریت به تشخیص پنج عضو مجمع
تبصره ماده 18 قانون آیین نامه داخلی مجمع تشخیص مصلحت نظام راهی پیش 
پای اعضای مجمع قرار داده است. این تبصره می گوید: »درمواردی که حداقل پنج نفر 
از اعضا مجمع، موضوعی را فوری می دانند و نظر رئیس مجمع مخالف آن است، در 
مورد فوریت موضوع مجمع رأی گیری می نمایند.« به عبارت دیگر اگر پنج عضو مجمع 
درخواست بررسی طرح محدودیت در نظارت استصوابی شورای نگهبان را مطرح کنند، 
این موضوع در صحن عمومی به رأی گذاشته می شود و در صورت رأی مثبت، این طرح 
باید در دستورکار قرار گیرد. سال آینده یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 
برگزار می شود، اما سرنوشت طرح تعیین محدودیت در نظارت استصوابی شورای نگهبان 
مشخص نشده است. باید منتظر ماند و دید در صورت ادامه مصلحت سنجی دبیرخانه، 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام یا اعضای مجمع دست به کار می شوند و درخواست 
در دستور کار قرار گرفتن طرح »استفساریه تبصره 4 ماده 52 قانون انتخابات مجلس« 
را می کنند؟ پیش از این نیز علی مطهری از »کوتاهی« مجمع تشخیص مصلحت نظام 

گلایه و بر بررسی هرچه سریع تر آن در صحن عمومی مجمع تاکید کرده بود.

نکتـه

ویــژه
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دوستى به خاطر خدا ، نزديك ت
ترين خويشاوندى است

چهارشنبه - 24 مرداد 1397- سال بیست و یکم - شماره  4626

پیام  تسلیت
همکار محترم 

جناب آقای 
علی اصغری

با نهایت تاثر و تاسف درگذشت 
عموی گرامیتان را به شما خانواده 

محترمتان تسلیت عرض نموده و برای 
آن مرحوم از درگاه ایزد منان علو درجات 

اخروی و برای دیگر بازماندگان صبر و 
اجر مسئلت داریم.
روزنامه ایمان

مهاجرت مهاجران افغانستانی از ایران بخاطر گرانی ارزکاریکاتور

طرح:  محمد على رجبى 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار گفت: بهترین راه مبارزه با مشکلات، 
افزایش رضایتمندی مردم است.

سید محمدرضا هاشمی در گفت و گویی با بیان اینکه بحث نظارت بر عملکرد و 
حقوق شهروندی، ریشه در مفاهیم قرآنی، احادیث و روایات دارد، عنوان کرد: بزرگان 
دین همواره بر حقوق شهروندی تاکید کرده اند، اگر امروزه بسیاری از کشورهای غربی 
از دموکراسی و حقوق شهروندی سخن می گویند، اسلام از 1400 سال قبل به 
این مسئله توجه داشته است، در نامه حضرت علی)ع( به مالک اشتر به تمام مسائل 
فرهنگی، اجتماعی، شهروندی و اقتصادی اشاره شده است.وی افزود: کار بسیار خوبی 
که طی 3 سال اخیر توسط دولت انجام شده، بحث سند حقوق شهروندی است، از 

ابتدای انقلاب این مسئله وجود داشته و درحال حاضر به روزرسانی شده است.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار گفت: در این سند، چند بند در خصوص 
حوزه زیست محیطی، اجتماعی، فرهنگی و سیاسی وجود دارد، وزارت کشور در کنار 

این سند، منشور گفت و گوی سیاسی با موضوع اهمیت دادن به جریانات، احزاب و 
گروه های سیاسی، منتشر کرده است.وی تصریح کرد: این مسئله به این جهت است 
که دستگاه ها و ادارات بدانند که یک ناظر وجود دارد که به کار آن ها نظارت می کند 

و باید از این نظارت در جهت رضایت مردم است.
هاشمی با بیان اینکه بالاترین سرمایه اجتماعی کشور، اعتماد مردم است، ادامه 
داد: بهترین راه مبارزه با مشکلات، افزایش رضایتمندی مردم است، همه این کارها 
برای ایجاد رضایت بین مردم است.وی در آخر بیان کرد: در کنار اینکه خداوند ناظر 
بر اعمال ما است، مردم هم باید بر عملکرد مسئولین نظارت داشته باشند، به همین 
جهت سعی شده که بازرسین را از بین اعضای سمن ها و تشکل ها انتخاب کنیم، 
تشکل ها نهادهای مردمی غیر دولتی هستند و قسمتی از بدنه مردمی محسوب 
می شوند و اگر به عنوان ناظر در جلسات حضور داشته باشند، خروجی این جلسات 

بهتر خواهد بود.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار قم تاکید کرد

اعتماد مردم؛ بالاترین سرمایه اجتماعی کشور

نامحـرمانه
تکذیب نقل قول منتسب به واعظی درباره لاریجانی

پایگاه اطلاع رسانی دولت نقل قول منتسب به محمود واعظی رییس دفتر ریاست جمهوری 
درباره علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی را ' تقطیع و تحریف شده' خواند. این پایگاه اعلام 
کرد: روزدوشنبه نقل قولی از دکتر محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهوری در برخی رسانه ها 
مبنی براینکه »ما حساب آقای علی لاریجانی را از مجلس جدا می دانیم« منتشر شد که این نقل 
قول تقطیع وتحریف شده و نادرست است.پایگاه اطلاع رسانی دولت افزود: بدینوسیله به اطلاع می 
رساند که اصل کلام رئیس دفتر رئیس جمهوری در پاسخ به این سوال خبرنگار که برخی محتوا و 
لحن نامه رئیس جمهوری به رئیس مجلس را تهدیدآمیز تلقی کرده اند، این بوده است:'این موضوع 
درست نیست. آقای رئیس جمهور در نامه به اقای لاریجانی اعلام کردند که طبق قانون در زمان مقرر 
در مجلس حاضر خواهند شد و به این خواسته برخی نمایندگان احترام خواهند گذارد. ما حساب 

یک گروه معدود و اقلیت در مجلس را از کلیت آن جدا می دانیم.

یارانه مرداد ماه فردا واریز می شود 
سازمان هدفمندی یارانه ها اعلام کرد: نودمین مرحله پرداخت یارانه نقدی در ساعت 24 
پنجشنبه )بیست و پنجم مردادماه( به حساب سرپرستان خانوارها واریز می شود. مبلغ یارانه دریافتی 
هر یک از مشمولان دریافت یارانه نقدی همانند نوبت های گذشته 455 هزار ریال است.افزون بر 
یارانه ها، افزایش حداقل مستمری خانوارهای مددجویان تحت حمایت کمیته امدادامام خمینی)ره( 
و سازمان بهزیستی کشور نیز پنجشنبه این هفته واریز می شود که بلافاصله امکان برداشت آن وجود 
دارد.یارانه نقدی در چارچوب قانون هدفمندی یارانه ها از آذرماه 1389 تاکنون به مردم پرداخت می 
شود. دولت ماهانه 34 هزار میلیارد ریال یارانه به مردم پرداخت می   کند که حدود 20 هزار میلیارد 
ریال آن از محل افزایش قیمت  ها تامین و بقیه براساس قانون از بودجه عمومی برداشت می  شود.

آذرماه سال 1389 زمان آغاز واریز یارانه بود و تا هشتادو نهمین مرحله، هر ایرانی مبلغ 40 میلیون 
و 950 هزار ریال یارانه نقدی دریافت کرده است.

هزینه روادید اربعین کاهش نیافته است 
دبیر ستاد مرکزی اربعین حسینی گفت: هزینه روادید عراق پیش از این 40 دلار بود که از امسال 
در طرح جدیدی با عنوان پنجره واحد مبلغ 10 دلار نیز بر هزینه ورودی تمام مسافران به این کشور 
اضافه شده است. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور؛ شهریار حیدری افزود: اخبار منتشر 
شده در شبکه خبر به نقل از حیدر العبادی نخست وزیر کشور عراق مبنی بر کاهش هزینه های 
اربعین صحت ندارد.حیدری تاکید کرد: ستاد مرکزی اربعین در همین راستا با رایزنی های متعدد و 
هماهنگی با مسئولان کشور عراق توانست این 10 دلار را به یک دلار کاهش دهد.دبیر ستاد مرکزی 

اربعین افزود: هزینه روادید اربعین امسال با احتساب یک دلار طرح پنجره واحد 41 دلار است.

انتقاد صادق خرازی از وزیر کشور
دبیرکل ندای ایرانیان، طی نامه ای به وزیر کشور از دستور وی مبنی بر عدم واگذاری سالن وزارت 
کشور به احزاب انتقاد کرد.»محمدصادق خرازی«، دبیرکل ندای ایرانیان، طی نامه ای به وزیر کشور 
از دستور وی مبنی بر عدم واگذاری سالن وزارت کشور به احزاب انتقاد کرد.صادق خرازی در این نامه 
با اشاره به نقش دولت و وزارت کشور در حمایت از احزاب از این که با وجود واگذاری سالن وزارت 
کشور به کنسرت ها و برنامه های فرهنگی، وزارت کشور از واگذاری این سالن به احزاب و تشکل های 

سیاسی خودداری می کند انتقاد کرد و خواهان برداشتن این تبعیض شده است.

توئیتر رفع فیلتر نمی شود
معاون قضایی دادستان کل کشور گفت: کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه مرجع نقض 
دستورات و احکام قضایی نیست. موضوع رفع فیلتر توئیتر در جلسه کارگروه تعیین مصادیق محتوای 
مجرمانه مطرح نخواهد شد و توئیتر رفع فیلتر نمی شود. درخواست وزیر محترم ارتباطات دائر بر 
طرح موضوع رفع فیلتر توئیتر در جلسه کارگروه تعیین مصادیق محتوای مجرمانه درخواستی غیر 

قانونی و خلاف مبانی حقوقی است.

نادر قاضی پور: پسرم چوپان است
نادر قاضی پور از دوره هشتم مجلس شورای اسلامی تاکنون نمایندگی مردم ارومیه را بر عهده 
دارد. این نماینده اصولگرا و عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز در گفت وگو با »شهروند« 
به کمپین #فرزندت_کجاست؟ پیوست. قاضی پور گفت: من دو فرزند دختر و دو فرزند پسر دارم. 
هر دو دختر من تحصیلات مقطع کارشناسی  ارشد دارند و خانه دار هستند. یکی از فرزندان پسر 
من دانشجوی علوم پزشکی دانشگاه ارومیه است که در بیمارستان کار می کند. پسر دیگر من که 

دانشجوی دامپزشکی دانشگاه آزاد ارومیه است، گوسفند دارد و به کار چوپانی مشغول است.

احضار 8۵۰ نفر در پرونده های بزرگ اقتصادی 
 رئیس پلیس پایتخت از احضار 850 نفر در ارتباط با پرونده های بزرگ اقتصادی اخیر تشکیل شده 
در پلیس  آگاهی خبر داد. پرونده تخلفات در حوزه ارز و سکه نیز جزو این پروند ه ها اعلام شده 
است.سردار حسین رحیمی در جمع خبرنگاران با اعلام خبر احضار 850 نفر در پرونده های بزرگ 
اقتصادی تشکیل شده در پلیس آگاهی تهران، اظهار کرد: در حال حاضر پرونده های بسیار مهمی 
توسط پلیس آگاهی پایتخت در فضای اقتصادی درحال رسیدگی است که نتایج آن توسط مسئولین 
قضایی اعلام می شود.وی افزود: در این مدت بالغ بر 850 نفر در خصوص این پرونده های بزرگ 
اقتصادی احضار شدند و تعدادی از آنها به زندان رفته و پرونده تعدادی نیز در مرحله صدور رأی در 

دادسرا هستند.

بهره وری آب 
) قسمت اول( 

با توجه به افزایش جمعیت و محدودیت منابع آب در دسترس ، برنامه ریزی صحیح برای استفاده 
از منابع موجود ، رکن اصلی در مواجهه با بحران آب تلقی می شود . کشور ما در بخش کشاورزی ، 
اصلی ترین مصرف کننده آب بوده و بیش از 92 درصد از منابع آبی کشور به این بخش اختصاص 
یافته است که بدلیل فقدان برنامه های منظم کشت، متاسفانه راندمان آن بسیار پایین است. هزینه 
آب مصرفی یا به عبارتی دیگر میزان آب مصرفی برای تولید محصول به عوامل متعددی از جمله نوع 
محصول ، نحوه ی آبیاری و محل کشت بستگی دارد. در امر مدیریت منابع آب، نگرش جامع و به 
هم پیوسته و استفاده از منابع آب از عوامل مهمی هستند که باید مد نظر قرار گیرند . اهمیت این امر 
در بخش کشاورزی که بزرگترین سهم را در بین مصرف کنندگان آب داراست، مضاعف می گردد. 
تخصیص بهینه ی منابع آب، استفاده از روش های نوین آبیاری و توجه به پتانسیل های هر منطقه 
از عواملی هستند که می باید مد نظر قرار گیرند. در حال حاضر در کشورمان به ازای هر متر مکعب 
آب بین 800 تا 1000 گرم محصول خشک تولید می شود؛ این در حالی است که متوسط جهانی 
آن 2000 گرم به ازای هر متر مکعب آب است و در بعضی از کشورهای اروپایی مثل آلمان با افزایش 

راندمان آبیاری تولید را تا 4000 گرم به ازای هر متر مکعب آب رسانده اند. 
ضریب بهره وری در بخش کشاورزی در ایران کمتر از 35 در صد است . در حالی که میانگین 

آن در دنیا 65 درصد است . 
میزان راندمان آبیاری در برخی از کشورها ی در حال توسعه )فائو( همچون لیبی 60 درصد، هند 
54 درصد، مصر 53 درصد، سوریه 45 درصد، پاکستان 44 درصد، عربستان 43 درصد، ترکیه 40 

درصد، چین 36 و ایران 33 درصد می باشد.
از حدود 86 میلیارد متر مکعب آبی که در اختیار بخش کشاورزی قرار می گیرد تنها 36 میلیارد 
متر مکعب آن به نحو مفیدی استفاده می شود. این در حالی است که علیرغم در اختیار قرار گرفتن 
آب بیش از نیاز،  راندمان تولید محصولات در واحد هکتار نسبت به متوسط جهانی آن پاییینتر 
است. به عنوان مثال متوسط برداشت گندم در مزارع آبی و دیم 16 تن در هکتار است . در حالی 
که متوسط جهانی آن 2/7 تن در هکتار است به گونه ای که اگر تنها تولید این محصول به اندازه 
متوسط جهانی خود می رسید تولید این محصول سالانه 6 میلیون تن نسبت به وضعیت کنونی 

گندم افزایش می یافت . 
بیش از 90 درصد آب استحصالی برای آبیاری مزارع کشاورزی از 600 هزار حلقه چاه عمیق و 
نیمه عمیق از دل سفره های آب زیر زمینی ) جدای از آبهای سطحی ( تامین می شود . چاه هایی 
که بطور شبانه روزی سهم قابل توجهی از انرژی کشور را مصرف می کنند تا فقط آب را از دل زمین 
بالا بکشند و تاسف بار تر اینکه 60 تا 65 درصد این آب استحصالی تا رسیدن به مزرعه از طریق 

تبخیر و نفوذ ازدسترس خارج می شود . 

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه علیهاالسلام 
گفت: برنامه های فرهنگی باید بومی سازی شود و بر اساس 
فرهنگ ها و افکار مردم اجرایی گردد؛ البته این به معنای 
انجام کارهای جزیره ای نیست، بلکه این فعالیت های باید 
به صورت هماهنگ و منسجم با برنامه های اصلی فرهنگی 

دنبال شود.
آیت الله سید محمد سعیدی عصر دیروز در دیدار 
اعضای ستاد شجره طیبه صالحین قم در سالن محراب 
حرم مطهر گفت: در اجرای برنامه های فرهنگی باید 
دقت داشت مسیری انتخاب شود که در قرآن و روایات 

معصومین)ع( مشخص شده است.
وی بابیان این که خداوند قرآن کریم را برای همه مردم 
در همه زمان ها و مکان ها قرار داده است، گفت: مردم 
دارای سلایق، علایق، فرهنگ، جغرافیا، تاریخ و افکار 
مختلفی هستند، ولی با این گستردگی و تنوع، قرآن 

کتابی است که همواره چراغ هدایت همه مردم است.

امام جمعه قم بابیان این که قرآن در هر زمان و مکانی 
حرف تازه ای برای انسان ها دارد، گفت: کارهای فرهنگی 
هم باید در هر جا و زمانی حرف های تازه برای مردم داشته 
باشند؛ این گونه نباشد که عده ای بیایند و در یکجایی 
بنشینند و برای همه انسان ها برنامه ای واحد تدوین و 
ابلاغ کنند و دیگران را ملزم به اجرای آن بنمایند.وی 
افزود: باید برنامه های فرهنگی بومی سازی شود و بر اساس 
فرهنگ ها و افکار مردم اجرایی گردد؛ البته این به معنای 
انجام کارهای فرهنگی به صورت جزیره ای نیست، بلکه 
باید به صورت زنجیره به همه متصل باشد. فعالیت های 
فرهنگی در میان مردم مختلف، باید به صورت هماهنگ 
و منسجم با برنامه های اصلی فرهنگی دنبال شود.آیت الله 
سعیدی در ادامه با اشاره به سخنان مقام معظم رهبری 
در جمع دانش آموختگان دانشگاه امام حسین علیه السلام 
در نهم تیرماه سال جاری گفت: رهبری در این مراسم، 
نشانه های اقتدار ملت ایران را بیان داشتند؛ کاری که همه 

مسئولان باید آن را انجام دهند و نگذارند کارهای بزرگ 
این مردم، کوچک دیده شود.وی بابیان این که سخنان 
رهبری موجب آرامش انسان ها می گردد، گفت: تلاش 
دشمن برای ایجاد شکاف میان مردم و مسئولان است تا 
از این طریق نقشه های شوم خود را اجرایی نماید، ما باید 
مراقب این نقشه دشمن باشیم و در منازعات به گونه ای 
رفتار نکنیم که میان مردم و مسئولان فاصله ایجاد گردد.

تولیت آستان مقدس بابیان این که مقاومت راهکار 
مقابله با دشمن است، گفت: متأسفانه برخی مسئولان 
به جای این که بر مسئله مقاومت و اقتدار مردم تأکید 
کنند، برای مقابله با استکبار، راه انحرافی را نشان می دهند 
و بر چیزی غیر از مقاومت تکیه می کنند.خاطرنشان 
می شود در ابتدای این نشست، حجت الاسلام محمد 
خاجوی، رئیس مجمع عالی بسیج استان قم گزارشی از 
برنامه های این مجمع برای دانش آموزان و دانشجویان 

استان قم ارائه داد.

آیت الله سعیدی امام جمعه قم: 

برنامه های فرهنگی باید بومی سازی شده و منسجم باشد

نیم نگاه

های  حوزه  عالی  شورای  دوم  دبیر 
علمیه نقش ائمه جمعه در ایجاد فضای 
مردم  آحاد  بین  در  همدلی  و  وحدت 
را بی بدیل دانست و تأکید کرد: باید به 
فعالیت های فرهنگی و عقیدتی در میان 
نظام  اقدامات  و  بخشید  اولویت  مردم 
به  اسلامی در خدمت رسانی  جمهوری 
مردم را تبیین و به ایجاد روحیه امید و 

خودباوری در میان مردم پرداخت.
دیدار  در  مقتدایی،  آیت الله 
حجت الاسلام والمسلمین رنجبری امام 
جمعه شهر ماکو، ضمن ابراز خوشحالی 
از فعالیت های امام جمعه ماکو به جایگاه 
و  ولایت مداری  در  آذربایجان  مردم 
ولایت پذیری اشاره کرد و گفت: آذربایجان 
سرزمینی است که همواره علمای بزرگی 
به عالم تشیع و حوزه های علمیه تقدیم 
مجاهدت های  هرگز  ما  و  است  کرده 
علمای بزرگ این دیار را در طول تاریخ 
لزوم  بر  نمی کنیم.وی  فراموش  تشیع 
و  خواهران  علمیه  حوزه های  توسعه 
برادران در نقاط مختلف کشور به خصوص 

سرزمین مستعد آذربایجان تأکید کرد 
از حساسیت  غربی  آذربایجان  گفت:  و 
این  روحانیت  و  است  برخوردار  ویژه ای 
منطقه باید با هوشیاری و بصیرت مراقب 
توطئه های دشمنان و بدخواهان انقلاب 

در ایجاد تفرقه در صفوف مردم باشند.
* روحانیت در ایجاد روحیه امید و 

خودباوری به مردم تلاش کنند 
عضو جامعه مدرسین نقش ائمه جمعه 

در ایجاد فضای وحدت و همدلی در بین 
آحاد مردم را بی بدیل دانست و تأکید کرد: 
باید به فعالیت های فرهنگی و عقیدتی 
در میان مردم اولویت بخشید و اقدامات 
نظام جمهوری اسلامی در خدمت رسانی 
به مردم را تبیین و به ایجاد روحیه امید و 

خودباوری در میان مردم پرداخت.
خبرگزاری»حوزه«،   گزارش  به 
حجت الاسلام  دیدار  این  ابتدای  در 

والمسلمین ایوب رنجبری امام جمعه و 
رئیس شورای فرهنگی منطقه آزاد ماکو 
ضمن ارائه گزارشی از فعالیت های فرهنگی 
خود در منطقه آزاد ماکو گفت: در راستای 
خدمت رسانی به مردم ولایت مدار منطقه، 
حوزه علمیه خواهران و برادران را در این 
منطقه راه اندازی کرده ایم.رئیس شورای 
فرهنگی منطقه آزاد ماکو ضمن تقدیر 
از خدمات آیت الله مقتدایی دبیر شورای 
عالی حوزه های علمیه گفت: امیدواریم با 
مساعدت مرکز مدیربت حوزه های علمیه ، 
یک حوزه علمیه بین المللی در این منطقه 
راه اندازی کنیم زیرا استان آذربایجان غربی 
و عراق  آذربایجان  ترکیه،  با سه کشور 
هم مرز است و مناطق مرزی این کشورها 

نیز شیعه نشین هستند.
وی یادآور شد: بین علما و روحانیون 
منطقه حس همدلی و مشارکت موج 
می زند و همگی در خدمت به مردم و دفاع 
از کیان نظام مقدس جمهوری اسلامی 
کوشا و آماده تبعیت از فرامین مقام معظم 

رهبری هستند.

آیت الله مقتدایی:

ائمه جمعه مراقب نفوذ دشمن در صفوف مردم باشند

عضو شورای شهر قم:

افتتاح 2 مجموعه شهر بازی در قم
نایب رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورای اسلامی شهر قم 
گفت: با همکاری بخش خصوصی و مدیریت شهری، 2 مجموعه شهر 

بازی در تقاطع 72 تن و بوستان غدیر قم به بهره برداری می رسد.
حسن طلایی افزود: با رفع مسائل حقوقی شهربازی 72 تن، یک 
مجموعه شهر بازی با امکانات کامل در همان مکان دایر می شود، 
همچنین با ورود یک سرمایه گذار بخش خصوصی، در مجموعه بوستان 
غدیر نیز شهربازی بزرگی ساخته خواهد شد.وی بیان کرد: اعضای شورای 
اسلامی شهر قم به دنبال گسترش فضاهای تفریحی در سطح شهر 
هستند و به همین منظور اعتبارات عمرانی مناسبی اختصاص یافته است.

وی در ادامه گفت: امکان سرمایه گذاری بخش خصوصی در طرح های 
عمرانی شهر قم فراهم است و بسیاری از این طرح ها در آینده نزدیک 
به قطب های اقتصادی شهر تبدیل خواهد شد.طلایی با اشاره به این که 
اعضای شورای شهر قم تلاش می کنند تمام تصمیم گیری های خود را 
با شفافیت در اختیار مردم قرار دهند، گفت: یکی از مهمترین تصمیم های 
شورای شهر در سال جاری، اختصاص بودجه مناطق مختلف بر اساس 
عدالت اجتماعی بود و تلاش شد براساس اصل تعادل بخشی، مناطق 

کمتربرخوردار مورد توجه ویژه قرار گیرند.
وی همچنین بیان کرد: کارهای عمرانی صورت گرفته در سطح شهر 
قم با کمک مردم و از محل پرداخت عوارض شهری صورت می گیرد.

وی ادامه داد: با وجود فشارهای شدید اقتصادی هیچ کدام از طرح های 
عمرانی در سطح مناطق مختلف شهر قم تعطیل نشده است و روند 
ساخت آن ها، ادامه خواهد یافت.عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: در 
بحث منوریل نیز به دلیل نبود توجیه اقتصادی، بخش خصوصی حاضر 
به سرمایه گذاری در آن نیست و مجموعه مدیریت شهری هم نمی تواند 
با سرمایه های مردم برای تکمیل این طرح، ورود پیدا کند.اجرای طرح 
منوریل قم از سال 1389 در بستر رودخانه قمرود قم آغاز شد و اکنون 
این طرح تعطیل می باشد.وی همچنین در خصوص وضعیت شهرسازی 
در قم، افزود: به منظور حفظ هویت و اصالت شهر، با هرگونه تخلف در 
زمینه ساخت و سازها به خصوص به کارگیری نماهای نامتعارف، برخورد 
قانونی لازم صورت می گیرد.وی با اشاره به رضایت خوب مردم قم از 
عملکرد مجموعه مدیریت شهری، ادامه داد: هرگونه ساخت و ساز در شهر 
قم برمبنای نقشه طرح تفصیلی صورت می گیرد و اجرای تمام طرح های 

عمرانی نیازمند تایید کارشناسان حوزه شهری است.

در جهت پیگیری و رسیدگی شکایات مردمی صورت می گیرد

حضور بازرسین شهرداری 
در مناطق هشتگانه شهرداری قم

سرپرست اداره کل بازرسی و رسیدگی به شکایات شهرداری قم گفت: 
با هدف نظارت و رسیدگی به شکایات، با برنامه ریزی صورت گرفته هر 
هفته در یکی از مناطق شهرداری حضور خواهیم داشت و ضمن پیگیری 
مردمی خواهیم  به شکایات  رسیدگی  به  درخواست های شهروندی 

پرداخت.
بها ء الدین دشتی با اشاره به اقدامات اداره کل بازرسی و رسیدگی به 
شکایات شهرداری در راستای افزایش رضایت مندی شهروندان قمی 
اظهار کرد: در راستای اهداف و سیاست های شهرداری قم در حوزه نظارت 
و رسیدگی به شکایات، در برنامه ای هر هفته در یکی از مناطق شهرداری 
مستقر خواهیم شد و رسیدگی به شکایات مردمی خواهیم داشت که این 

برنامه از چهارشنبه این هفته در منطقه 6 اجرا می شود.
وی با تاکید بر اینکه حضور بازرسین در مناطق در راستای افزایش 
سلامت اداری صورت می گیرد بیان کرد: شکایات مردمی عمدتاً در حوزه 
شهرسازی، املاک ودرآمدها است و شکایاتی که نقض قوانین و مقررات 
باشد قابل رسیدگی است و مابقی که از نظر قانونی قابل پیگیری نیست 

اعلام مي شود.
سرپرست اداره کل بازرسی و رسیدگی به شکایات مردمی شهرداری 
قم با اشاره به ضرورت اصلاح برخی رویه  هاي معیوب در سیستم اداری 
خاطرنشان کرد: برخی رویه های معیوب در سیستم وجود دارد که برای 
بهبود فرآیند ها اقداماتی را در دستور کار داریم تا با ایجاد فضایي آرام و 

سالم امکان خدمت رسانی بهتر به شهروندان ایجاد شود.
وی با اشاره به تلاش اداره کل بازرسی شهرداری قم جهت ایجاد 
ارتباط مناسب با پرسنل شهرداری گفت: در این راستا چالش ها و نقاط 
ضعف را شناسایی می کنیم و بعد از بررسی تخصصی سعی می کنیم با 
ارائه پیشنهادات و ایجاد ساز و کارهای جدید و قانونمند شرایط را بهبود 
بخشیم، همچنین تلاش داریم نقطه نظرات مردمی را به مدیران اجرایی 

شهر منتقل کنیم.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم اعلام کرد

راه اندازی سیستم هوشمند اطلاع رسانی 
ایستگاه های اتوبوس تا مهرماه

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم از راه اندازی سیستم 
هوشمند اطلاع رسانی ایستگاه های اتوبوس تا مهرماه خبر داد.

حسین مومنی موحد با اشاره به پروژه هوشمندسازی ایستگاه های 
اتوبوس شهری قم، اظهار کرد: هوشمندسازی ایستگاه های اتوبوس برای 
آگاهی بخشی به مسافران در خصوص زمان ورود و خروج اتوبوس به 
ایستگاه در دستور کار است که در حال حاضر 150 تابلو آماده شده و به 

زودی نصب می شود.
اینکه  بر  تاکید  با  قم  شهرداری  اتوبوسرانی  سازمان  مدیرعامل 
راستای  در  مهم  گامی  شهری  اتوبوسرانی  خطوط  هوشمندسازی 
خدمات رسانی بهتر به شهروندان است، خاطرنشان کرد: در این راستا 
قراردادی منعقد شده و بسترهای لازم برای تعیین زمانبندی برای تردد 

ناوگان در خطوط فراهم خواهد شد.
مومنی موحد با بیان اینکه پیگیری های نهایی برای نصب سرتابلوها 
برای الکترونیکی سازی خطوط انجام شده و بخش زیادی از این کار 
صورت گرفته است، گفت: با اجرای این طرح زمانی که مسافر وارد ایستگاه 

که می شود ساعات ورود و خروج اتوبوس به طور کامل مشخص است.
وی با تاکید بر اینکه با اجرای این طرح امکان مدیریت زمان و اطلاع 
از وضعیت خطوط، همچنین نظارت و بازرسی دقیق تر فعالیت خطوط 
خواهد بود، گفت: بخشی از تابلوهای زمان بندی نصب شده و مابقی به 
زودی نصب خواهد شد و تا اول مهرماه سیستم اطلاع رسانی به طور کامل 

در اتوبوس ها و ایستگاه ها فعال شده و راه اندازی شود.
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